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Александр 
ФЕДУТА

Кто будет 
«кумом Путина» 

в Беларуси?
Прошедшая неделя в нашей стране 

прошла под двумя «знаками». Первый, 
естественно, – активизация «интеллекту-
ального клуба» Светланы Тихановской, 
который в текущей политической ситуа-
ции оказался значительно важнее интел-
лектуального клуба Светланы Алексиевич. 
Я имею в виду программное выступле-
ние советников Светланы Георгиевны 
по вопросам будущего нашей страны в 
случае окончательной и безоговорочной 
победы демократии.

Думаю, после того как все эти тези-
сы будут не просто изложены на бумаге, 
но и обретут вид проектов нормативных 
документов, их можно будет проанализи-
ровать достаточно подробно. Но сейчас 
важнее подробно обсудить второй «знак». 
Им стала активизация партийного строи-
тельства.

Много лет в Беларуси не регистри-
ровали никакие партии. Министерство 
юстиции набило на этом деле руку, регу-
лярно отказывая то социал-демократам 
Статкевича, то христианским демокра-
там Северинца. Да и пресловутая «Белая 
Русь» привыкла исполнять своеобразный 
танец, названный когда-то вождем миро-
вого пролетариата «шаг вперед – два шага 
назад»: ой, мы уже готовы делать партию 
– ах, мы еще не готовы делать партию! 
А сейчас наступило время, когда – да, 
готовы.

Если бы речь шла просто о форми-
ровании новой «партии власти», мож-
но было бы махнуть рукой. Была такая 
попытка у бесславно закончившего карье-
ру Вячеслава Кебича: Социалистическую 
партию создали в последние месяцы его 
правления – и немедленно забыли о ней 
сразу после президентских выборов. Да 
и Лукашенко предпочитал иметь дело с 
фейками, о которых вспоминали разве что 
к моменту очередной электоральной кам-
пании – при формировании участковых и 
окружных избирательных комиссий, когда 
нужно было имитировать сплошной плю-
рализм.

А тут вдруг заговорили одновременно 
глава «Белой Руси» Геннадий Давыдько и 
некто Сергей Лущ, возглавляющий одну 
из маргинальных пророссийских обще-
ственных организаций. Причем загово-
рили они не об одной партии – о двух. 
«Белая Русь» и «Союз». И некоторые ана-
литики уже обратили внимание на то, что 
одна из них будет номенклатурной, а вто-
рая – пророссийской.

Не будут они, на мой взгляд, разны-
ми. Будут они одинаковыми. Просто одна 
будет больше и будет пытаться изобра-
жать респектабельную чиновничью пар-
тию, вторая же будет радикальнее, мельче 
и будет время от времени покусывать пер-
вую. Но обе получат доступ к российским 
телеэфирам – и, что, пожалуй, гораздо 
важнее, – к российским олигархическим 
ресурсам. Для России это дешевле, чем 
брать на содержание всю страну – доста-
точно содержать две партии.

Зачем две? Это уже апробировано 
в Украине. Пророссийская часть элиты 
здесь тоже разделена. Большинство спло-
тилось вокруг кума Владимира Путина 
– одиозного Виктора Медведчука, ставше-
го лидером «Оппозиционной платформы 
– За Жизнь». Этот клан получил в свое 
распоряжение столько средств, что смог 
купить сразу три мощных телевизионных 
канала. Сегодня ОПЗЖ имеет фракцию 
в Верховной Раде и перспективу в случае 
досрочных парламентских выборов войти 
в правительство.

А ей оппонирует другая группа, 
получившая в экспертной среде прозви-
ще «православных фундаменталистов». 

Возглавляет ее крупный предпринима-
тель Вадим Новинский, известный меце-
нат Украинской православной церкви 
Московского патриархата. Ресурсов у них 
чуть меньше, входят представители этой 
группы в высокие российские кабинеты – 
но, разумеется, не в путинский. Но и кис-
лород группе Новинского не перекрывают.

Почему? Потому что не нужна сегод-
ня Кремлю в Украине партия, которая 
монополизировала бы «российский век-
тор». Пусть сражаются они за этот век-
тор, пусть конкурируют между собой, как 
жены Абдуллы в «Белом солнце пусты-
ни»: «Господин назначил меня любимой 
женой!» Есть конкуренция – обе будут 
верными. А Кремль не станет заложником 
безальтернативной политической силы, 
как случилось с Украиной при Януковиче 
и с Беларусью при Лукашенко. Кремлю 
тоже выбор нужен.

Прислушаемся в связи с этим к 
монологу господина Давыдько, от кото-
рого общество уже успело устать. В 
Витебске, встречаясь с активом, заговорил 
Геннадий Брониславович о том, что буду-
щую партию должен возглавить какой-
нибудь более молодой государственник. 
Кто? Можем назвать двоих с ходу: Олег 
Гайдукевич и Виктор Лукашенко. А что? 
Оба – вполне даже государственники в 
том понимании, которое свойственно 
Давыдько. Оба будут блюсти свою, мягко 
говоря, приверженность пророссийскому 
курсу, причем, первый доказал это просто 
своим торчанием в телеэфирах, а второму 
бежать некуда. Так что тут, скорее всего, 
кандидата в лидеры партии попытаются 
представить лично хозяину Кремля, что-
бы согласовать и не ошибиться.

Лидера же второй партии представ-
лять, скорее всего, не будут. Но деньги 
вкладывать в него начнут – благо в самой 
Беларуси олигархов нет.

Кого же из них Путин назначит сво-
им «кумом» к парламентским выборам 
по новой Конституции (а уже почти нет 
сомнений в том, что она будет полностью 
соответствовать именно путинской моде-
ли, продуманной для Украины)? Не знаю. 
Но знаю другое.

Партийное строительство на «восточ-
ном» фланге пойдет мощными темпами, 
с подключением российских денег, медиа 
и технологов. Партийное строительство 
на фланге «западном» будет проходить 
без денег и с ограниченным информаци-
онным потенциалом. Скажем за это «спа-
сибо» большому стороннику «западного 
вектора» господину Макею, так успешно 
отпихнувшему наших «европейцев» от 
иностранных доноров и заставившему их 
грызться между собой за копейки. Ну, и 
нужно поблагодарить белорусский биз-
нес, складывавший до 2020 года все поли-
тические инвестиции в одну «корзинку», 
которую держало в руках лицо, сидевшее 
в бывшем здании ЦК КПБ. Как говорится, 
«стабильность» привела к полному разло-
жению партийной системы.

Но и Лукашенко, требовавший этого 
разложения, добивавшийся его, именно 
благодаря своему сомнительному «успеху» 
превратился в заложника. Не в «кума», а 
в бедного родственника. Не в инвестици-
онный проект, а в обузу. И сейчас, когда 
мы видим, как его стряхивают с плаща, 
будто прицепившегося во время лесной 
прогулки клеща, нужно правильно спрог-
нозировать, что с нами будет после так 
называемой конституционной реформы. 
Политический монополизм может приве-
сти к гибели страны, но те, кто все еще 
контролирует рычаги управления, этого 
так и не поняли.

А Путин – понял.

у Мінску па праспекце Незалежнасці прайшоў Марш людзей, маючых 
інваліднасць. Яго ўдзельнікі агучвалі лозунгі “Выпускай!”, “Свабоду 
палітзняволеным!”, “Трыбунал!” і іншыя.

Група студэнтаў Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта інфарматыкі і 
радыёэлектронікі падчас пратэстнай акцыі.

Памерла 
народная артыстка 
Галіна Талкачова

Яна працавала ў Купалаўскім тэатры, з’яўлялася жон-
кай народнага артыста Беларусі Аўгуста Мілаванава.

Галіне Аляксееўне было 86 гадоў.

Чего ждать 
от воскресенья?

Телеграм-каналы анонсируют, что в эти выходные в столице пройдут 
многочисленные митинги. Причем не только уже ставшие традиционными акции 
протеста, но и провластные. Якобы в Минск спецпоездами и автобусами будут 

свозить сторонников Александра Лукашенко. 

ЕсТЬ ВоПРос!

Метро 
работать 
не будет?

В четверг в телеграм-каналах 
широко разошлась информация о 
том, что в воскресенье из-за митин-
гов якобы будет практически пол-
ностью закрыт метрополитен. Мол, 
соответствующий приказ еще в чет-
верг подписал заместитель директо-
ра по безопасности метрополитена 
вадим Плис. 

“Народная Воля” уточнила эту 
информацию у пресс-секретаря 
Минского метрополитена Андрея 
Дроба.

«Данная информация не соот-
ветствует действительности, – 
дал свой комментарий «Народной 
Воле» в четверг после 16 часов 
Андрей Сергеевич Дроб. – Мы не 
стали принимать каких-то кон-
трмер к тем, кто об этом сообща-
ет, но эта информация не соот-
ветствует действительности. 
Кому-то захотелось, видимо, об 
этом написать, но это неправ-
да. Когда принимается решение о 
закрытии метро, оно принимает-
ся сиюминутно, по определенным 
распоряжениям, скажем так, по 
факту поступления информации. 
И метро закрывают в целях обе-
спечения безопасности пассажи-
ров. Мы об этом сообщаем в своем 
телеграм-канале». 

“Сотрудников госорганизаций 
массово созывают в Минск на про-
властные митинги в выходные, 
минимум 15 человек от организации, 
– писали в одном из телеграм-кана-
лов медиков. – Из города Столин, 
к примеру, едет отдельный поезд 
на 700 человек. Если даже из такого 
маленького города едет 700 человек, 
то страшно представить сколько 
сгонят со всей Беларуси.

В Столинской ЦРБ пока форми-
руются списки из тех кто поедет, 
а тем, кто отказывается грозят 
увольнением…”.

“Народная Воля” обзвонила 
несколько предприятий в регионах, 
чтобы уточнить, действительно ли 
людей добровольно-принудитель-
но везут в Минск? Однако в ответ 
не услышали ничего определенного: 
мол, слышать–слышали, но кто едет 
– не в курсе.

Но мы заметили, что в столице на 
Октябрьской площади и возле стелы 

монтируются сцены – то ли для кон-
цертов, то ли для пламенных спичей. 
Официальные медиа и информагент-
ства ничего не сообщают о предсто-
ящих мероприятиях. Однако соцсе-
ти и телеграм-каналы переполнены 
подобной информацией.

Любопытно, что Минздрав насто-
ятельно не рекомендует проведение 
массовых мероприятий с более чем 
5 участниками в Беларуси – корона-
вирус бушует! Например, в Витебске 
введены ограничения на проведе-
ние массовых мероприятий с чис-
лом участников более 5. Получается, 
двойные стандарты – в музей с дру-
зьями нельзя, а на митинг в поддерж-
ку власти – можно?

А.Лукашенко накануне заметил, 
что “в воскресенье в Минске будет 
наведен порядок”: “Потому что они 
по воскресеньям в основном ходят. Ну 
показали, чего они стоят. Вы тоже 
увидели, хорошо. А теперь нужно объ-
яснить всем один раз, предупредить, 

а потом не надо убаюкивать…» Что 
конкретно именно имелось в виду – 
не очень ясно. То ли таким образом 
анонсировались еще более жестокие 
разгоны акций, то ли власть приду-
мала какой-то иной сценарий. 

Не понятно, и каким образом 
будут фильтровать тех, кто приедет 
в Минск на провластные акции, от 
тех, кто выйдет на воскресные мар-
ши протеста. Первых в центр горо-
да будут пропускать по пропускам? 
Или оградят колючей проволокой? 
Кстати, в телеграм-каналах обращают 
внимание: на своих машинах ехать в 
Минск бюджетникам на митинг не 
рекомендуется – только организован-
но, автобусами или поездами, груп-
пами. На форумах по этому поводу 
шутят: главное – есть возможность 
бесплатно доехать в Минск, а уж 
к какой колонне примкнуть – под 
бело-красно-белым флагом или крас-
но-зеленым – можно будет выбрать 
самостоятельно.

Что делать, если заставляют ехать на митинг?
Вот какие советы по этому поводу дают юристы в телеграм-канале медиков «Белые халаты».

1. Просите, чтобы вам 
пояснили, входит ли это 
в исполнение трудовых 
обязанностей . Если да – про-
сите письменный приказ (с 
предоставлением отгула и 
оформлением командировки, 
если ехать в другой город). 
Если это не по работе – може-
те отказаться.

2. Если вам отказываются 
давать письменное распоряже-

ние или приказ – пишите офи-
циальное заявление на имя 
начальника с требованием это 
сделать и пояснить причину 
исполнять что-то кроме ваших 
должностных обязанностей в 
рабочие или, особенно, нера-
бочее время. Регистрируйте 
заявление в канцелярии и 
оставляйте себе копию или 
сделайте фотографию. 

3. Если после первых двух 

пунктов от вас не отстанут – 
пишите в свободной форме в 
районную прокуратуру жало-
бу, что вас заставляют испол-
нять требование нанимателя, 
не связанное с вашей должно-
стью, что идёт в разрез с нор-
мами трудового законодатель-
ства и отправляйте ее заказ-
ным письмом. Копию остав-
ляйте себе. Также необходимо 
требовать подтверждения 

согласования такого митинга. 
Наниматель должен показать 
официальную бумагу о разре-
шении проведения (название 
акции, место, время, дата) от 
соответствующего органа.

4. Поможет ли это избе-
жать давления или увольне-
ния?

Точный ответ на этот 
вопрос не может дать никто – 
законодательные механизмы в 

Беларуси работает очень пло-
хо в последнее время. 

Тогда зачем делать все 
вышеуказанные действия? Они 
могут остановить начальника 
от выполнения незаконных рас-
поряжений, которые ему спу-
щены сверху и в дальнейшем у 
вас будут доказательства своей 
правоты и незаконности дей-
ствий работодателя для обжа-
лования вашего увольнения.

Там, За КРаТамІ

«Следчыя дзеянні з удзелам Статкевіча 
не праводзяцца апошнім часам»

Нагадаем, мікалай статкевіч быў затрыманы 31 мая ў 
Мінску, калі накіроўваўся на пікет па зборы подпісаў за вылу-
чэнне “кандыдатаў пратэсту”.

На наступны дзень суд пастанавіў арыштаваць яго на 15 
сутак за ўдзел у несанкцыянаваным масавым мерапрыем-
стве. Падчас адбыцця пакарання яму прызначылі яшчэ адзін 
15-сутачны арышт.

8 ліпеня Статкевічу прад’явілі абвінавачанне па ч.1 арт.342 КК 
(“Падрыхтоўка дзеянняў, што груба парушаюць грамадскі парадак”).

30 ліпеня Следчы камітэт паведаміў, што ў дачыненні да 
палітыка распачата справа па арт.13 і ч.2 арт.293 КК (“Падрыхтоўка 
да масавых беспарадкаў”), а 29 жніўня Статкевічу паведамілі пра 
падаўжэнне тэрміну зняволення яшчэ на два месяцы.

“Следчыя дзеянні з удзелам Статкевіча не праводзяцца 
апошнім часам, хаця я яго наведваю рэгулярна, – кажа Уладзімір 
сазанчук. – У астатнім у яго ўсё нармальна. Знаходзіцца ў 
адзіночнай камеры, ходзіць на прагулкі. Па сутнасці, пра ўсе 
навіны з волі даведваецца ад мяне, бо там інфармацыя толькі ад 
дзяржаўнай прапаганды”.

Павел Севярынец застаецца за кратамі
Палітыку Паўлу севярынцу працягнулі “тэрмін следства” 

яшчэ на два месяцы – да 20 снежня.
Са слоў вольгі севярынец, жонкі палітвязня, пра гэта Павел 

напісаў у лісце.
“Яго выклікалі, зачыталі, без абгрунтавання і тлумачэння, – 

кажа Вольга. – Ён нічога не падпісваў і параіў следчаму напісаць 
рапарт, не ламаць сабе жыццё і не ўдзельнічаць у беззаконні. 
Следчы прамаўчаў”.

Марыя Калеснікава за кратамі займаецца 
сацыяльным праектам

“Сёння, 22 кастрычніка, у Жодзіна якраз праводзіліся 
следчыя дзеянні з удзелам Марыі Калеснікавай, я таксама 
прысутнічала падчас гэтага працэсу, – кажа Людміла Казак, 
адвакат Калеснікавай. – Увогуле, яна вельмі бадзёрая, трымаец-
ца добра, ні на што не скардзіцца.

Адказвае на лісты, бо пішуць людзі з усяго свету, і займаецца 
ў няволі сацыяльным праектам, які тычыцца сацыялізацыі жан-
чын пасля вызвалення з месцаў пазбаўлення волі. Прадумвае 
нават бізнес-план”.

Алесь СІВы.
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сІТУацЫЯ

ОТКРЫТОЕ ПИСЬМО
медицинских работников 

Республики Беларусь

Пустили ли 
Сергея Черечня на Минский 

моторный завод?

Ці патрэбны жывыя 
шлагбаумы на дарогах?

ИЗ ПЕРВЫх УсТоБРаЩЕнИЕ

ПРаШУ сЛоВа!

Мы, нижеподписавшиеся, 
являемся работниками системы 
здравоохранения Республики 
Беларусь.

Мы убеждены, что наивысшей 
человеческой ценностью явля-
ются жизнь и здоровье, поэтому 
оказываем медицинскую помощь 
людям независимо от их социаль-
ного происхождения, вероиспове-
дания, политических взглядов и 
национальности.

Мы возмущены невероят-
ной жестокостью представителей 
силовых структур Республики 
Беларусь в отношении мирных 
граждан и считаем абсолют-
но недопустимым бесчеловеч-
ное обращение с задержанными 
и препятствование получению 
ими своевременной и адекватной 
медицинской помощи.

Многочисленные репрессии кос-
нулись в том числе и здравоохране-
ния: за честную и открытую позицию 
относительно происходящего в стра-
не уволены ректоры медицинских 
вузов Республики Беларусь, директор 
РНПЦ «Кардиология», преподавате-
ли БГМУ. Многие врачи, медсестры, 
студенты-медики были задержаны, 
прошли через суды, потеряли работу.

Специалисты уходят из меди-

цины, покидая любимую работу и 
родную страну, потому что власти 
Республики Беларусь измеряют 
уровень профессионализма меди-
ка степенью поддержки существу-
ющего режима.

Мы считаем, что сложивша-
яся кризисная ситуация требует 
немедленного законного разреше-
ния.

Согласно ст.3 Конституции 
Республики Беларусь, единствен-
ным источником государствен-
ной власти и носителем сувере-
нитета является народ. Поэтому 
мы, являясь частью народа 
Республики Беларусь, требуем:

1. Прекратить насилие и 
агрессию в отношении граждан 
со стороны силовых структур 
Республики Беларусь и провести 
расследование всех фактов при-
чинения телесных повреждений, 
применения пыток, унижения 
человеческого достоинства.

2. Освободить политических 
заключенных, а также всех граж-
дан, задержанных за мирную 
демонстрацию протеста, квалифи-
цируемую действующими властями 
как противоправная деятельность.

3. Привлечь к ответственности 
руководителей силовых структур, 

отдававших преступные прика-
зы, исполнителей этих приказов, 
ответственных за издевательства 
над задержанными, гибель демон-
странтов, угрозы, сокрытие и пре-
пятствие официальной регистра-
ции фактов насилия в органах 
судебно-медицинской экспертизы.

4. Обеспечить своевременное 
оказание медицинской помощи в 
полном объеме для лиц, находя-
щихся в местах лишения свободы, 
и оказать психологическую, пра-
вовую и материальную помощь 
всем пострадавшим от произвола 
сотрудников силовых структур.

5. Восстановить на рабочих 
местах и в учебных заведениях 
всех уволенных/отчисленных по 
политическим мотивам и пре-
кратить любое давление на меди-
цинских работников, препятству-
ющее реализации их законного 
права выражать свою граждан-
скую позицию.

6. Признать официаль-
ные итоги выборов Президента 
Республики Беларусь от 09.08.2020 
недействительными в связи с 
установленными фактами много-
численных фальсификаций, дав-
лением на избирательные комис-
сии, отсутствием независимых 

наблюдателей, что в конечном 
итоге привело к сложившейся в 
стране кризисной ситуации.

7. Провести новые выборы 
Президента Республики Беларусь 
в соответствии со всеми между-
народными стандартами, а также 
отправить в отставку действую-
щих членов ЦИК с привлечением 
их к предусмотренной законода-
тельством Республики Беларусь 
ответственности.

В случае появления информа-
ции о попытках давления, угрозах 
увольнения или об иных наруше-
ниях прав медицинских работ-
ников, подписавшихся под этим 
письмом, все мы будем действовать 
солидарно. Данные факты незамед-
лительно будут преданы огласке в 
средствах массовой информации и 
переданы в международные право-
защитные организации.

Медицинские работники 
Республики Беларусь против 

насилия и беззакония!
(На 17 часов вчерашнего дня 

под Открытым письмом насчи-
тывалось более тысячи подписей.

Подписаться можно, зайдя 
на сайты, разместившие это 
Открытое письмо.)

У мінулую нядзелю я ехаў на 
легкавіку па Магілёўскай шашы 
ў кірунку Мінска. Прыкладна за 
кіламетраў пятнаццаць да МКАД 
трапіў у велізарны затор, які рухаўся 
вельмі марудна. Падумалася пра 
аварыю на дарозе. Праз пэўны час 
я на першай хуткасці дапхаўся да 
дарожнай развязкі ў Прывольным 
(там транспартныя патокі разыход-
зяцца на Брэст і Маскву). І якое 
было маё здзіўленне, калі замест 
аварыі я пабачыў дзве машы-
ны ДАІ, якія наглуха перакрылі 
Магілёўку. Уезд у Мінск быў закры-
ты на далёкім пад’ездзе да горада! 
Даішнікі свае дзеянні тлумачылі 
тым, што Партызанскі праспект 
“захапілі фанатыкі-дэманстранты”. 
Але да тых дэманстрантаў было 
кіламетраў дваццаць!

Навошта было перакрываць 
аўтастраду? Для людской бяспекі 
хапіла б заслону пасля МКАД (па 
кальцавой людзі маглі б раз’ехацца 
ў любыя раёны Мінска). Мне 
думаецца – каб пазлаваць люд-
зей, скіраваць іх гнеў на тых, хто 
вось ужо трэці месяц выходзіць 

на мірныя шэсці, пратэстуючы 
супраць фальсіфікацый на выбарах. 
І вадзіцелі сапраўды разгневаліся. 
Але не на дэманстрантаў, а на 
даішнікаў і на тых, хто іх паставіў 
пасярод дарогі.

Пажылы шафёр смеццявоза 
пагражаў адвезці смецце про-
ста пад рэзідэнцыю Лукашэнкі. 
Вадзіцель бетонамяшалкі крычаў, 
што не давязе раствор у аб’езд 
(прапаноўвалася заязджаць 

у Мінск з боку Магілёва праз 
Слуцкую шашу!) і згрузіць яго про-
ста перад пастом ДАІ. Пасажыры 
маршруткі лаялі на чым свет стаіць 
“былога прэзідэнта”. І ледзь не ўсе 
машыны сігналілі. Тысячы аўто! 
Уяўляеце, якая какафонія стая-
ла на ўсё наваколле? Думаю, што 
жыхары Прывольнага, Лугавой 
Слабады ды іншых прыдарож-
ных паселішчаў былі далёка не ў 
захапленні.

Чарговая правакацыя ўлады 
чарговым разам спрацавала 
супраць самой улады. Чамусьці 
ў яе ёсць дзіўная звычка – зноў 
і зноў наступаць на граблі, хоць 
тыя граблі кожнага разу б’юць тую 
ўладу па ілбе. Проста садамазахізм 
нейкі. Што ж, гэта апазіцыі на руку.

Але мне незразумела, чаму 
тыя, хто падтрымлівае пра-
тэстныя акцыі, пачалі займац-
ца гэтым самым – перакрываць 
дарогі? Вось і на асобных тэле-
грам-каналах заклікаюць людзей 
станавіцца жывымі шлагбаумамі і 
паралізоўваць рух на аўтатрасах. 
І сям-там апошнім часам такія 
жывыя шлагбаумы з’яўляліся на 
дарогах і сталічных праспектах. Ды 
яшчэ пад лозунгам “Праязджай, 
калі падтрымліваеш арышты і 
гвалт”. Якое мае дачыненне адно да 
другога?

Па-мойму, гэта абсалютна 
непрадуманыя дзеянні. Ці мала хто 
па той дарозе едзе: хтосьці цяжар-
ную жонку ў раддом вязе, хтосьці 
на пахаванне кіруецца, а хтосьці 
спяшаецца па іншых жыццёва неаб-
ходных справах. А тут – раз, жывы 
шлагбаум, і праз дзесяць хвілін на 
дарозе неразбярыха і вавілонскае 
стаўпатварэнне. Яшчэ добра, калі 
той жывы ланцуг на кавалкі не пар-
вуць...

На маю думку, падобную прак-
тыку трэба неадкладна спыніць. 
Хто гэтым займаецца – або права-
катары, або проста недалёкія людзі.

Забастоўкі, мірныя шэсці – вось, 
як паказала практыка, дзейсныя 
спосабы пратэсту. І калі сталічны 
праспект перакрывае статысячная 
грамада, таму што ёй не прайсці па 
тратуарах, – гэта зусім іншая спра-
ва. А калі дзесяцёра маладзёнаў 
з бел-чырвона-белым сцягам 
блакіруюць аўтастраду, гэта, лічу, 
прыносіць шкоду ўсяму пратэст-
наму руху. І б’е рыкашэтам па ўсёй 
агу льнанароднай кансалідацыі, 
якая назіраецца ў Беларусі пасля 9 
жніўня.

Станіслаў ЖуКОЎСКІ, 
мінчанін.

Трэба фарміраваць новы склад Цэнтрвыбаркама
Так лічыць Беларуская сацыял-дэмакратычная партыя (Грамада). Яна прапануе ўключыць у новы склад Цэнтральнай 

камісіі па правядзенні выбараў і рэспубліканскіх рэферэндумаў сваіх прадстаўнікоў і далучыцца да ініцыятывы іншым 
дэмакратычным партыям. Такое рашэнне было прынята днямі на пасяджэнні прэзідыума партыі.

“Для выхаду з палітычнага 
крызісу неабходна не толькі 
правядзенне новых, свабод-
ных і справядлівых, выбараў у 
адпаведнасці з рэкамендацыямі 
АБСЕ, аднак і фарміраванне нова-

га складу Цэнтрвыбаркама, – гаво-
рыцца ў адпаведнай заяве. – БСДП 
рэкамендуе ўключыць у новы склад 
ЦВК ад БСДП наступных сябраў 
партыі: мечыслава Грыба, міхаіла 
Пастухова, Алега волчака і Паўла 

знаўца. Усе прапанаваныя ў склад 
ЦВК сябры БСДП маюць юрыдыч-
ную адукацыю, двое з іх з’яўляюцца 
заслужанымі юрыстамі Рэспублікі 
Беларусь, трое раней былі дэпутатамі.

БСДП звяртаецца да прэзідыумаў 

абласных (Мінскага гарадскога) 
Саветаў дэпутатаў і адпаведных 
выканаўчых камітэтаў з просьбай 
падтрымаць кандыдатуры вылуча-
ных у склад ЦВК сябраў БСДП”.

Вера ВІР.

ПаЛІТКУхнЯ

«Народная Воля» уточнила, управляет ли уже 
команда бизнесмена и экс-кандидата 

в президенты заводом, на котором они 
планировали провести независимый аудит 

и наладить бизнес-процессы.

Как всё было
В начале августа кандидат в Президенты 

Беларуси бизнесмен Сергей Черечень ответил 
на предложение А.Лукашенко реформировать 
любое из белорусских предприятий.

«Если наши кандидаты или вечные экс-
перты-экономисты, нигде не работавшие, 
кроме интернет-форумов и телеграм-
каналов, знают рецепт, как без социаль-
ных взрывов реформировать предприятия, 
я готов их не только выслушать, – ска-
зал Лукашенко, обращаясь с посланием к 
народу и парламенту. – Более того, обе-
щаю любому дать возможность показать 
себя на практике. Предприятий предо-
статочно – крепких, хороших, например, 
БАТЭ, «Могилевхимволокно», «Белшина», 
«Камволь» – выбирайте, идите, покажите 
себя, как вы умеете это делать».

Черечень заявил, что готов хоть завтра взять 
развитие Минского моторного завода под свое 
крыло. Причем вне зависимости от исхода выбо-
ров: «Мы готовы провести комплексный аудит 
(диагностику) на Минском моторном заводе и 
дать подробное заключение о деятельности пред-
приятия с указанием проблемных зон. На основа-
нии результатов аудита нами будут предложены 
рекомендации по плану мероприятий и конкретным 
действиям для выхода предприятия из кризиса и 
повышения его эффективности».

– сергей, расскажите, уда-
лось ли вам взять под контроль 
завод?

– Пока еще нет. Бюрократия! 
Но мы не теряем надежды. 
Замминистра промышленности 
уходил в отпуск, сейчас вернулся, 
разбирается с какими-то вопроса-
ми, и мы ждем очередной встречи.

– Переговорный процесс с 
министерством промышленно-
сти сдвинулся с мертвой точки?

– Есть понимание, что про-
ект будет запущен, но конкрет-
ные шаги для реализации наших 
задумок еще не сделаны.

– вы правда верите, что всё 
получится?

– Если бы не верили, то не 
занимались бы этим вопросом.

– вам не кажется, что власть 
просто использует вас, демон-
стрируя готовность к перегово-
рам, но до конкретики дело так 
и не дойдет?

– Мы можем и не договорить-
ся, переговоры могут заглохнуть 
или повиснуть в воздухе. Всё 
возможно. Но пока мы не теря-
ем надежды и не опускаем руки. 
Капля камень точит!

– то есть на минский мотор-
ный завод вашу команду еще 
не пустили, только в коридоры 
минпрома?

– Да. Один из промежуточ-
ных итогов переговоров – что это 
вообще будет не ММЗ, а другое 
предприятие.

– вам предложили на выбор 
несколько других заводов...

– Да. Список этих предпри-
ятий Минпром должен подгото-
вить к нашей следующей встрече. 
Об этом нам сказал заместитель 
министра. Было заявлено, что 
нам предложат на выбор четы-
ре завода и мы должны будем 
сделать свой выбор. Тогда якобы 
будет возможность приступить к 
выполнению работы.

– Но вы же вели речь кон-
кретно про минский моторный 
завод. Почему вас не хотят туда 
пускать?

– На одной из последних 
встреч с чиновниками нам при-
вели доводы о том, что ММЗ – 
не убыточное предприятие. По 
итогам прошлого года у них была 
небольшая, но все-таки прибыль. 
И директор моторного завода 
настаивал, чтобы мы взяли под 
свое крыло предприятие, которое 
на самом деле нуждается в анти-
кризисном управлении, и пред-
лагал нам показать результаты 
своего управления именно там. А 
уже после того, как мы покажем 
себя в работе, возможно будет 
вернуться и к вопросу антикри-
зисного управления на ММЗ.

Надеюсь, нам все-таки пре-
доставят возможность показать 
нашу эффективность на другом 
предприятии. Я не вижу смыс-
ла сейчас упираться и говорить: 
либо ММЗ, либо ничего! Мы не 

люди ультиматумов. 
Мы хотим добить-
ся конструктива и 
позитивных реше-
ний в рамках нашей 
деятельности.

– Другими слова-
ми, вам сейчас поды-
скивают «убитые» 
заводы, из которых вы 
должны будете сделать конфет-
ку?

– Да. Мы заявляем, что про-
ведем аудит и дадим рекоменда-
ции по выходу из кризиса. Если 
будет понимание с руководством 
предприятия и представителями 
Минпрома и нам дадут возмож-
ность прийти на конкретный 
завод, мы продолжим работу не 
только по анализу деятельности, 
но и по управлению предприяти-
ем.

Сейчас здесь много под-
водных камней. Наша задача – 
убрать их с дороги и сделать то, 
что мы хотим. Команда, желание 
и возможности работать у нас 
есть. Ну а все эти бюрократиче-
ские заморочки – надеюсь, в бли-
жайшее время разрулим ситуа-
цию в свою пользу.

– лично мне нравятся ваши 
настойчивость и терпение. Но 
есть люди, которые бросают 
в ваш адрес немало упреков: 
мол, Черечень – это такой при-
способленец новой формации, 
который хочет использовать 
ситуацию с максимальной выго-
дой для себя. Говорят, что вы 
играете в игры с властью, как 
политик не занимаете жесткую 
и принципиальную позицию…

– Давайте посмотрим на 
эффективность тех людей, кото-
рые так говорят. Они уже 26 лет 
топчутся на одном месте и не 
могут ничего сделать. Это были 
годы ультиматумов, но не кон-
кретной черновой работы. Этим 
попросту никто не занимался.

Я считаю, людей нужно оце-
нивать по результатам их работы. 
У кого будет результат – тот и 
прав. А сейчас это просто пустые 
слова, разговор ни о чем. Кое-
кому предлагали взять в управле-

ние колхоз, но был отказ. Потому 
что не умеют управлять, стро-
ить коллективы, никогда у них 
не было опыта построения биз-
неса, не все вообще понимают, 
как функционирует то или иное 
производство. Но если не спра-
вился с предприятием, не имел 
управленческого опыта, о каком 
управлении государством можно 
вести речь?

– сергей, вы ведь не только 
бизнесмен, но и глава партии 
«Белорусская социал-демокра-
тическая Громада». Как дела на 
этом фронте? Или вы забросили 
партийные дела?

– Наоборот, очень активно 
работаем. Подали документы на 
регистрацию наших региональ-
ных структур – Борисовской, 
Столбцовскую уже зарегистри-
ровали, в Новополоцке провели 
учредительное собрание, сейчас 
готовим документы для подачи 
в Минюст. В понедельник был в 
Бресте – общался с активом по 
дальнейшей работе. В пятницу 
еду в Гродно. В общем, график 
достаточно плотный. Может, это 
не очень заметно со стороны, 
но я партии уделяю очень мно-
го времени. Например, сегодня у 
нас партийное собрание с частью 
актива по общему плану и объе-
динению с некоторыми граждан-
скими инициативами, которые 
сейчас функционируют, занима-
ются работой по местному само-
управлению. Сейчас много раз-
розненных самостоятельных кол-
лективов, которые пытаются вне-
сти какие-то изменения в жизнь 
страны, объединить людей. Мы 
с ними тоже активно работаем.

– советуетесь ли вы по пар-
тийным делам со станиславом 
Шушкевичем, который возглав-
лял БсДГ до вас?

– Конечно, мы постоянно 
общаемся. У нас нет ни споров, 
ни разногласий. Мы взаимодей-
ствуем очень понятно: если у 
меня есть какие-то сомнения, я 
иду к нему, советуюсь, он выска-
зывает свою точку зрения. Но 
все решения в организации при-
нимаю я и моя команда.

ТоЧКа ЗРЕнИЯ
В недавнем интервью одесскому порталу 
«Думская» Сергей Черечень высказался 

по поводу уличных протестов и переговоров 
с властью

«Ситуацию переломит не улица, а экономика, – считает 
Черечень. – Выход на марш нужен прежде всего людям. Это 
не только желание показать власти, какое нас, протестующих, 
огромное количество. Марш дает сильный позитивный эмо-
циональный заряд, но в реальности, конечно, ситуацию пере-
ломит экономика. К сожалению, в настоящее время, благо-
даря власти, мы твердым шагом движемся по направлению ко 
дну, и наступит момент, когда в это дно упремся. Вот тут-то 
власти и придется сесть за стол переговоров, чтобы решать, 
как жить дальше. И чем раньше, тем лучше!»

Марина КОКТыш.
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Янкі Купалы
Праходзячы міма анямелага і пакінутага музамі Купалаўскага 

тэатра, я намагаюся ўявіць на яго сцэне заяўленых у юбілейнай 
афішы “Тутэйшых” і – не магу, не атрымліваецца. Скажам, у 
ранейшай пастаноўцы Мікалая Пінігіна ў фінале над сцэнай 
узнімаўся пад царкоўныя песняспевы і воклічы з залы “Жыве 
Беларусь!” вялікі бел-чырвона-белы сцяг. Цяпер такое можа 
стацца? Не. А калі б і сталася, то мітрапаліт Веньямін ад 
абурэння зазваніў бы ва ўсе званы, а сцяг прыехала б здымаць 
аўтавышка з генералам Караевым у люльцы.

Зноў жа, галоўны герой “Тутэйшых” Мікіта Зносак вам нікога 
не напамінае? То ён перад немцамі лістам сцелецца, то перад 
рускімі ў лёстачках рассыпаецца, то раптам свядомым беларусам 
прыкідваецца. У залежнасці ад таго, якая на двары “політычная 
сытуацыя”.

Кім Зносак ёсць насамрэч – ён і сам не ведае. Але як жа 
пазнавальна гучаць, як перагукваюцца з днём сённяшнім яго 
маналогі, выпісаныя стагоддзе таму Янкам Купалам! “Як істы 
рускі патрыот, я змушаны пакуль што стаяць тут на варце 
рускаісцінных інтарэсаў!” “Эх, каб быў я, меджду протчым, 
царом, завёў бы ад Смаленску да Бэрліну адзін непадзельны рускі 
язык і жыў бы сабе прыпяваючы…”

І такіх красамоўных паралеляў з сучаснасцю ў “Тутэйшых” 
– тры мяхі пад завязку. Таму амаль падрыхтаваны спектакль, 
як мне бачыцца, вісеў на валаску. Забараніць яго (не афіцыйна, 
вядома ж) гэтая ўлада проста мусіла б. Як забараніла ў 2002-м, 
спаслаўшыся на аварыйную зношанасць дэкарацый.

А тут выбары, пратэсты, звальненне Паўла Латушкі, бунт 
акцёраў – і Міністэрства культуры, якім сёння кіруе не паважаны 
не толькі мною Юрый Бондар, з нейкай проста янычарскай 
рашучасцю прыкрыла ўвесь тэатр. І цяпер задаволена назірае, 
як па легендарнай сцэне скачуць бессаромныя “Харошкі”, а 
“Тутэйшых” звольненыя акцёры паказваюць у нейкіх патаемных 
ангарах.

З’явіўся спектакль (цалкам) і ў інтэрнэце. За першы тыдзень 
яго праглядзела больш за 270.000 чалавек. А гэта амаль 
тысяча аншлагаў у Купалаўскім! Так што няма ліха без дабра – 
“Тутэйшыя” шчыльнымі радамі пайшлі ў народ, у масы, іх цяпер 
можна пабачыць на любым хутары.

Я добра помню трыумфальную прэм’еру “Тутэйшых” у 1990 
годзе – яшчэ ў БССР. З узыходзячай зоркай – Віктарам Манаевым 
– у ролі Мікіты Зноска. Так, гэта быў яго спектакль (не ў крыўду 
рэжысёру і другім акцёрам), і ён іграў проста неверагодна. Тых 
“Тутэйшых” хацелася пабачыць яшчэ раз, звадзіць у тэатр сяброў 
і знаёмцаў, каб разам з імі адчуць незвычайную глядацкую 
радасць – радасць супольнага перажывання.

Я хваляваўся за новага Зноска – Паўла Харланчука-
Южакова. Ці справіцца, ці вытрымае шалёную для яго 
героя дынаміку п’есы? Перажываў я дарма. Акцёр справіўся. 
Ён выціснуў сябе на сцэне дарэшты, як лімон, з яго сем 
патоў сышло (літаральна). Хоць, падазраю, у параўнанні са 
сваім папярэднікам Паўлу было нашмат цяжэй, давялося 
больш працаваць над мімікай, маючы ад прыроды зусім не 
прайдзісветаўскі выраз твару.

У ранейшых “Тутэйшых” задужа парадыйна выглядаў 
Янка Здольнік (у выкананні Аляксандра Лабуша). У Купалы 
гэты вобраз усё ж не парадыйны, больш рамантычны, у меру 
наіўны, а пры патрэбе – сабе наўме. І Міхась Зуй таленавіта 
вярнуў настаўніку Здольніку купалаўскі характар. Як 
Зносак ні спіхваў яго ў “дырэктары беларускай басоты” – не 
атрымалася.

Удала мадэрнізавала ролю Насты Пабягунскай Дзіяна 
Камінская. Яе гераіня выглядае “вішанькай на торце” сярод 
менскай брахалаўкі – апетытнай, інтрыгоўнай і прывабнай, такіх 
паклоннікі гатовы гадзінамі чакаць каля службовага выхаду.

З першага з’яўлення захапляюць у палон сваёй харызматыкай 
Заходні і Усходні журналісты (у Купалы – вучоныя) – Аляксандр 
Казела і Андрэй Дробыш. Яны проста са скуры вылузваюцца, 
цягнучы кожны ў свой бок падатлівага на першы погляд 
Здольніка, і якраз для іх абмалёўкі Купала не шкадуе з’едлівасці 
і парадыйнасці. І трапна знойдзеная Усходнім журналістам 
акцэнтацыя ў слове “белаРУС” (яно шматкроць паўтараецца) 
дадае патрэбнага эфекту.

Але да гэтай пáры (і, зразумела, да шаноўнага Мікалая 
Пінігіна) у мяне ёсць адна крытычная заўвага. Купалам для 
прыхадняў-вучоных напісаны шыкоўныя маналогі – смешныя, 
псеўдагістарычныя, гратэскавыя. Навошта было дапісваць 
класіку дзве абразлівыя рэплікі: “Мóскаль кляты!” – “Пшэк ср…
ны!”? Мне яны разанулі слых і падаліся лішнімі.

Пераканаўча глядзяцца і героі Дзмітрыя Есяневіча – 
акупанты-“абскубанды” Немец і Чырвонаармеец. Дарэмна Зносак 
просіць у “чырвонага благародзія” чэк на свой арышт, а маці 
(Алена Сідарава) умольвае не змікіціць яе Мікітку. Вартага жалю 
калежскага рэгістратара забіраюць з хаты ў адных падштаніках…

Хто там даводзіў па гамбургскім рахунку, што Купала састарэў 
і неактуальны? Ён актуальны, як ніколі! Таму антыбеларуская па 
сваёй сутнасці лукашэнкаўская ўлада яго – нацыянальнага паэта 
№1 – на дух не пераносіць. Дзяржаўную прэмію імя Купалы 
фактычна адмяніла. Мастацкі фільм “Купала” на кінаэкраны 
не дапускае. Тую ж трагікамедыю “Тутэйшыя” са школьных 
падручнікаў ужо даўно выкінула.

Увогуле, шматпакутных “Тутэйшых” хоць у кнігу рэкордаў 
занось – улада забараняла іх ажно шэсць разоў (даходзіла да 
таго, што кнігу з п’есай рэзалі на макулатуру). І – я перакананы 
– забараніла б і сёмы. Дзякуй купалаўцам – яны выратавалі 
спектакль, вынеслі яго ў сабе з закрытага на прастой тэатра.

Шкада “затрыманых” там дэкарацый і касцюмаў, затое без іх 
увагу гледачоў нішто не адцягвае – акцёрская праца бачна, як на 
рэнтгене. Ці ў спехам абсталяваным ангары, ці проста ў двары 
дзе-небудзь у Новай Баравой.

Я спрабую ўявіць, як на такі народны прагляд завітаў сам 
аўтар, стаіць сабе збоку з кавенькай, усміхаецца ў вусы. А 
тут раптам мегафоннае папярэджанне пра “несанкцыянаванае 
мерапрыемства”, аблава, хапун і амбалы ў чорных масках: 
“Пройдемте в автозак”. І павезлі Купалу на Акрэсціна...

Вось гэта мне ўяўляецца лёгка, бо першы народны паэт у 
часы цяжкіх выпрабаванняў павінен быць з народам. Без усякага 
“меджду протчым”.

Страшэнныя пакуты 
Аляксандра Алмаева

Гісторыя жыхара Рэчыцы, якога спрабавалі зламаць у ізалятары, каб не хадзіў на пратэсты
Аляксандр Алмаеў вяртаўся з 

мітынгу, на якім людзі выказвалі 
пратэст супраць фальсіфікацыі 
вынікаў галасавання на 
прэзідэнцкіх выбарах. Да яго рап-
там, ледзь не плачучы, падбегла 
жанчына, імя якой Алена.

– Дапамажыце, дзверы ў машы-
не ломяць – там муж з хлопцам!

Літаральна за 30 метраў ад 
вуліцы Савецкай незнаёмцы ў 
шлемах і балаклавах, падобныя на 
іншапланецян, абступілі легкавік, 
тузалі за ручкі дзвярэй, загадваючы 
адчыніць.

Муж Алены пусціў у салон мала-
дога хлопца, якога «іншапланецяне» 
ганялі па дварах, і замкнуўся зну-
тры, а тыя біць шкло ў машыне 
пакуль не рашаліся.

– Чаму не называеце сябе? Што 
зрабіў гэты хлапчына? – стаў дапыт-
вацца Аляксандр у міліцыянтаў.

44-гадовы мужчына заўсёды 
хадзіў на мітынгі і шэсці са сцягам 
Незалежнага прафсаюза РЭП, бо 
сам з’яўляецца яго членам. Хадзіў 
і раіў пратэстоўцам, што рабіць, 
калі пачнуць ціснуць на працы за 
ўдзел ў масавых акцыях, да каго 
звяртацца па юрыдычную дапамо-
гу. З сябе Аляксандр не баяўся, ён – 
рамеснік, сам сабе гаспадар, займа-
ецца рэстаўрацыяй мэблі, разьбой 
па дрэве.

Міліцыянты адмахваліся ад 
Аляксандра, але ён не адступаў. І 
тут пад’ехала цывільная машына, 
з якой выйшлі сілавікі. Усе гур-
там сталі штурхаць Алмаева ў 
салон, прымаўляючы: «Будзеш 
супраціўляцца – атрымаеш 
спецсродкамі».

Так Алмаеў апынуўся ў рай-
аддзеле міліцыі, дзе на яго склалі 
адміністрацыйны пратакол за ўдзел 
у несанкцыянаванай вулічнай 
акцыі і да суда змясцілі ў ізалятар 
часовага ўтрымання.

Галадоўка ў карцары
На другі дзень суддзя марына 

Кацуба адмерала Аляксандру 8 
сутак адміністрацыйнага арышту. 
Ніхто, па сутнасці, не разбіраўся, 
дзе затрымалі, пры якіх абставінах. 
Быў? Быў. Атрымай!

– У мяне быў высокі артэры-
яльны ціск – 170 на 110, неаднара-
зова прыязджала хуткая дапамога, 
каб збіць яго. А тут яшчэ на пра-
гулку не выводзяць. Я стаў абу-
рацца, і мяне кінулі 3 верасня ў 
карцар. Палічыў гэта незаконным і 
абвясціў «сухую» галадоўку, – рас-
казвае Алмаеў.

Карцар той, паводле слоў 
Аляксандра, стаў для яго 
сапраўднай катавальняй. Жалюзі 
вентыляцыі чамусьці аказаліся 
зачыненымі. Умывальніка не было, 
зеўраў толькі раструб каналізацыі, 
куды раней сцякала вада з 
умывальніка. З яго патыхала невы-
носным смуродам. Акенца ў карца-
ры было таксама наглуха зачынена.

Алмаеў напісаў заяву 
начальніку ізалятара, каб захавалі 
для праверкі відэазапісы з дзвюх 
відэакамер, усталяваных у карца-
ры, а яшчэ выпрасіў у аховы рулон 
туалетнай паперы.

– У мяне была маска супраць 
кавіду, я накруціў у яе туалет-
най паперы і зрабіў затычку для 
каналізацыйнай трубы, каб хоць 
неяк паслабіць смурод. Напісаў дзве 
скаргі: апеляцыйную – на паста-
нову суда, другую – на нялюдскія 
ўмовы ўтрымання. Апошняя знікла 
недзе ў нетрах ізалятара, – распавёў 
Аляксандр.

За судом – суд
З ізалятара Аляксандр выйшаў 

7 верасня. Перад тым напісаў у 
кнізе заўваг пра жахі карцара і 
скаргу, на якую начальства не адрэ-
агавала. Назаўтра мужчыну судзілі 
зноў. Усё тая ж суддзя Кацуба 
ўляпіла Аляксандру 10 сутак арыш-
ту за ўдзел у яшчэ адной несанк-
цыянаванай жнівеньскай акцыі. 
Міліцыя пладзіла пратаколы, а 
суддзі надавалі ім юрыдычную 
моц. Аляксандр ужо схільны быў 
лічыць, што мясцовыя ўлады помс-
цяць яму за двухгадовую цяжбу 
вакол афармлення купленага ім пад 
мастацкую майстэрню памяшкан-
ня, за якой стаялі карупцыйныя 
махінацыі з выдзяленнем зямель-
ных участкаў.

Алмаеў папрасіў суддзю 
адтэрмінаваць выкананне пастано-
вы на чарговы арышт, каб паспець 

даверыць камусьці даглядаць 
свой, як ён са смехам кажа, «агра-
холдынг» – невялікую сядзібу ў 
горадзе, дзе ў Аляксандра гадуюц-
ца куры і жыве сабака, гадаванец 
дачкі, які прыбіўся за ёю гады тры 
таму, калі яна вярталася са школы 
мастацтваў.

25 верасня Аляксандр ішоў 
у ізалятар адбываць суткі з лёг-
кай душой: «аграхолдынг» быў 
пад прыглядам паплечнікаў, бо 
сямейнікі асаблівай цягі да яго 
аграрных захапленняў не маюць; да 
таго ж у валізе ляжаў томік вершаў 
Ларысы Геніюш, кнігі па гісторыі 
Беларусі, гарбата, адзенне і нават 
цукеркі.

Пра волю 
і «грушку на вярбе»
Сустрэча з ізалятарам вярнула 

«сядзельца» Алмаева ў рэчаіснасць. 
Для яго чамусьці не знайшлося ні 
пасцельных прыналежнасцяў, ні 
коўдры – толькі спаны-пераспаны 
голы матрац. Аляксандр напісаў 
скаргу начальніку ізалятара, але 
нічога не змянілася. Мела рацыю, 
думаў Аляксандр, паэтка Геніюш, 
калі пісала, што «жыццё – ня груш-
ка на вярбе» і што воля зусім не 
змена меншай клеткі на большую.

Воля – ня тое, што рукі
  разьвяжуць,

зьменяць на большую клетку 
   малую.

Воля – ня тое, што
«вольны ты» – скажуць.
Воля – то воля, якую адчую.

Напарнікам Аляксандра ў каме-
ры быў гарадскі небарака Алег, 
якога сваякі перыядычна здавалі 
міліцыі за розныя правіннасці, а там 
яму выпісвалі «пуцёўку» за краты. 
З Алегам можна было і пагутарыць, 
і паразважаць хоць на якія тэмы. 
Чаму, напрыклад, нашы продкі з 
Вялікага Княства Літоўскага, маю-
чы Магдэбургскае права, маглі 
выбіраць галаву горада, браць чын-
ны ўдзел у размеркаванні гарадскіх 
даходаў, а праз паўтысячы гадоў у 
той жа Рэчыцы гараджане ніяк не 
ўплываюць на прызначэнне мясцо-
вых кіраўнікоў?

«Пяшчотныя» словы 
гаспадару

Усё перамянілася літаральна 
праз дзень. Алега нечакана перавялі 
ў іншую камеру, а Аляксандру 
падсялілі бадзяжніка.

– Я жахнуўся, – расказ-
вае Алмаеў, – было адчуванне, 
што мяне зноў вярнулі ў карцар. 
Чалавек два месяцы не мыўся. З яго 
адзежы літаральна сыпаліся кла-
пы, вошы, усё цела было пакрыта 
высыпкай і раскепінамі ад укусаў 
паразітаў. У мяне свядомасць 
адмаўлялася ўспрымаць, што такое 
можа быць з чалавекам.

Аляксандр абвясціў галадоўку. 
Ён прызнаўся, што надзвычай 
апасаўся набрацца ад такога сусед-
ства ўсякай «каросты» і занесці 
потым яе ў сям’ю. Дый чалавека 
нельга трымаць у дзяржаўнай уста-
нове, няхай сабе гэта ізалятар, без 

санітарнай апрацоўкі, дэзінфекцыі 
яго вопраткі.

Алмаеў стаў пісаць скаргі на 
ўмовы ўтрымання, патрабаваў 
с устрэчы з начальнікам 
ізалятара, кіраўніцтвам райад-
дзела міліцыі.

У адзін з вераснёўскіх дзён 
ахоўнік выклікаў Аляксандра з 
камеры і завёў у асобны кабінет з 
металічнай клеткай. У гэтую клет-
ку і пасадзіў Аляксандра. Прасіў 
сустрэчу з начальнікам – сустра-
кай.

Маёр лабанаў, начальнік 
ізалятара, быў у масцы, трымаў 
дыстанцыю звонку клеткі.

– Я кажу яму пра вашывага 
суседа, а ён мне: ты – дэструктыўны 
элемент. Я яму пра матрац без 
пасцельнай бялізны, немагчы-
масць памыцца ў душы, а ён мне: 
ты еўра атрымліваеш за пратэ-
сты. Начальнік хоць і быў у мас-
цы, але па прымружаных вачах я 
бачыў, што ён проста пацяшаецца. 
Канешне, не сцярпеў, сказаў яму 
«пару пяшчотных слоў» – на тым 
сустрэча і скончылася, – прыгадвае 
Аляксандр.

«Сядзелец» асобага 
складу

Пасля той сустрэчы Алмаеў 
напісаў скаргі ў Следчы камітэт 
і Генеральную пракуратуру – 
расказаў пра ўмовы ўтрымання 
ў ізалятары. Звяртаўся і да 
начальніка рэчыцкай міліцыі 
міхаіла Прывалава. Аднак не 
ўпэўнены, што яго лісты даходзілі 
да адрасатаў, бо ніхто яму не 
называў рэгістрацыйнага нума-
ра допісу, колькі ён ні прасіў. 
Ахоўнікі часам давалі зразумець 
«сядзельцу», што ён у начальства на 
асобым уліку. Здзіўляцца не выпа-
дала, бо нават намеснік начальніка 
РАУС Цімошчанка ў свой прыход 
у ізалятар даводзіў Аляксандру: 
не ў санаторый патрапіў. Маўляў, 
з пратэстоўцамі наогул трэба 
жорстка абыходзіцца, каб больш 
не ўзнікала жадання хадзіць на 
маршы.

– Вы ж разбураеце сістэму, – 
дакараў міліцэйскі начальнік.

– Ага, канешне... Прыходзьце 
ўвечары шокерамі нас біць, у 
мядніцах з вадой тапіць. Трыццаць 
сёмы год не за гарамі, – не маўчаў 
Алмаеў.

 

«Жывёліна, якая 
павінна чырванець»
І ўсё ж 28 верасня бадзяжнага 

чалавека з імем Уладзімір у камеры 
не стала. Тым не менш Аляксандр 
напісаў скаргу начальніку міліцыі 
на дзеянні начальніка ізалятара 
маёра Лабанава. Напісаў і яму 
самому, прывёўшы напачатку 
вычытанае калісьці ў Марка Твена 
павучальнае выслоўе: «Чалавек – 
гэта адзіная жывёліна, якая чыр-
ванее ці пры пэўных абставінах 
павінна чырванець». Ад сябе дадаў 
«дзве пары пяшчотных слоў» з 
той прычыны, што начальнік 
выкарыстоўвае сваё службовае 
становішча, каб ускладніць адбы-
ванне арышту. Прынамсі, так 

бачылася Аляксандру сітуацыя ў 
ізалятары.

Своеасаблівая водпаведзь пры-
ляцела ўжо назаўтра. У камеру да 
Алмаева зноў пасялілі Уладзіміра 
– у тым жа адзенні з процьмай 
паразітаў. Аказалася, што яго 
выпускалі на волю, а на другія суткі 
зноў затрымалі і зноў прысуседзілі 
да Аляксандра. Яму даводзілася 
венікам змятаць вошы з падлогі, каб 
хоць неяк ратавацца ад іх нашэсця. 
У адчаі мужчына напісаў ліст раён-
наму пракурору Беларусаву: калі 
не спыняцца здзекі, то ён ускрые 
вены, а ў выпадку яго смерці адказ-
насць нясе начальнік ізалятара.

– Гэта было не жаданне як 
мага хутчэй развітацца з жыц-
цём, а жаданне зафіксаваць і 
спыніць здзекі, якія я расцэньваю 
як катаванне. Калі па табе пачы-
наюць поўзаць вошы, гэта моцна 
ўздзейнічае на псіхіку, – зазначае 
Аляксандр.

Кроў пырснула 
фантанчыкам

Быў чацвер 1 кастрычніка. 
Сукамерніка Валодзю павезлі на 
суд, і Алмаеў застаўся ў камеры 
адзін. Ён быў у шортах і шлё-
панцах. Узяў глядзельную лупу, 
з дапамогай якой чытаў кніжкі, 
пакруціў яе за ручку ў самотным 
роздуме і… з размаху бразнуў аб 
металічную шконку. Выбраў пару 
большых аскепкаў тоўстага шкла і 
стаў раскладваць на ўмывальніку, 
нібы інструменты ў аперацый-
най. І хоць камера абсталявана 
відэаназіраннем, дзяжурка ніяк не 
адрэагавала на яго прыгатаванні.

Аляксандр няспешна скруціў 
з вільготных сурвэтак матузочкі, 
звязаў іх паміж сабою і абхапіў 
гэтым жгутом левую руку вышэй 
локця. Зубамі і пальцамі правай 
рукі зацягнуў жгут. Пахадзіў па 
камеры, сціскаючы раз-пораз паль-
цы ў кулак. На згібе рукі выразна 
акрэслілася вена.

Адгаварыць, наставіць на розум 
Аляксандра не было каму. Ен 
падышоў да ўмывальніка, выбраў 
зручнейшы з выкладзеных аскепкаў 
шкла і секануў ім па набрынялай 
вене. На згібе рукі запякло, пырс-
нула фантанчыкам кроў. Яна сця-
кала і па руцэ, заліваючы падлогу.

Колькі часу прайшло, 
Аляксандр не памятае. Адчуў, што 
слабее, нібы засынае. Ён стукнуу 
нагой у дзверы – раз другі, адышоў 
і прытуліўся да шконкі.

Заскрыгаталі дзверы. Калідорны 
па рацыі гучна перадаў на пост: 
«Алмаеў ускрыўся». Так і сказаў: 
«ускрыўся».

Акрываўленага пратэстоўца 
ахоўнікі выцягнулі пад пахі на 
калідор і паклалі наўпрост на 
бетон. Ніхто не ведаў, як спыніць 
кроў. Адзін з ахоўнікаў стаў ціснуць 
пальцам на прыдалонне параненай 
рукі Алмаева.

– Было такое адчуванне, што ў 
руку ўваткнулі шыла. Я спрабаваў 
сказаць, але, мусіць, варушыў 
толькі губамі, бо ўпадаў у забыццё.

Выклікалі фельчарку, шукалі 
хоць які жгут. Знайшлі тканевы, 
пераціснулі ім руку і сталі чакаць 
хуткую дапамогу.

Медыкі хуткай зрабілі 
Аляксандру павязку і сталі высвят-
ляць, у колькі ён ускрыўся і чым.

– Пішыце: у 15.20, шарыкавай 
ручкай, шарыкавай ручкай… – 
паўтаралі ахоўнікі.

Акрываўленага арыштанта 
адвезлі ў райбальніцу, дзе хірургі 
зацыравалі яму вену і праз дзве 
гадзіны вярнулі назад у ізалятар, 
але ў іншую камеру. А яшчэ праз 
колькі часу ў камеру падсялілі ўсё 
таго ж бадзяжніка Валодзю, было-
га спартсмена, які з лёгкай рукі 
міліцыі правёў агулам 15 гадоў у 
так званым лячэбна-працоўным 
прафілакторыі, ды так і не адбіўся 
ад «зялёнага змея». Уночы ён не мог 
спаць, перыядычна ўставаў, шкроб-
ся, выганяў з адзежы паразітаў.

– У Валодзі была зялёнка, 
відаць, у фельчаркі атрымаў. Я 
выламаў з веніка пруцік, наматаў 
на яго ватку і мазаў болькі на спіне 
небаракі. Так і дасядзеў з ім да кан-
ца арышту ў адной камеры, – кажа 
Алмаеў.

«Сюрпрыз» да 
вызвалення і пасля яго

Перад вызваленнем Аляксандра 
чакаў «сюрпрыз». Яго завялі 
ў пакой следчага, дзе ўжо быў 
рэчыцкі суддзя вадзім Бабыроў. 
Ён разгледзеў адміністрацыйны 
матэрыял, падрыхтаваны міліцыяй 
на падставе артыкула 23.5 – абра-
за службовай асобы дзяржаўнага 
органа пры выкананні ім службо-
вых паўнамоцтваў. Адгалёкнуліся 
«пяшчотныя словы» на адрас 
начальніка ізалятара маёра міліцыі 
Лабанава. У выніку штраф – 810 
рублёў.

На волі Алмаеў звярнуўся 
да гомельскага праваабаронцы 
Леаніда Судаленкі па юрыдычную 
дапамогу, каб аспрэчыць пакаран-
не штрафам за абразу, а таксама 
падрыхтаваць заявы ў абласныя 
пракуратуру і міліцыю і Рэчыцкі 
аддзел Следчага камітэта пра здзекі 
і катаванні ў ізалятары часовага 
ўтрымання.

– У камеры мне ўдалося прыду-
шыць, сабраць у пакецік і вынесці 
на волю плойму паразітаў, якія 
сыпаліся з майго сакамерніка, каб 
наглядна паказаць следчым, які 
здзек чыніўся ў ізалятары. Аднак 
следчы «рэчавы доказ» да заявы 
не прыклаў, а толькі сфатаграфаваў 
яго, – дапаўняе Аляксандр.

Пакецік з засохлымі паразітамі 
Алмаеў не выкінуў, а павёз у 
Рэчыцкі раённы цэнтр гігіены, 
эпідэміялогіі і грамадскага здароўя, 
каб спецыялісты афіцыйна 
вызначылі іх «пароду», то бок 
віды. Аднак нядаўняму «сядзель-
цу» ізалятара ў санітарнай уста-
нове заявілі, што не робяць такіх 
даследаванняў.

Аляксандр паехаў у Гомель, каб 
зрабіць «фэйс-кантроль» паразітам 
у абласным цэнтры гігіены. Там 
узялі «рэчдок» і параілі завітаць па 
вынік праз тры з паловай гадзіны. 
А калі Алмаеў вярнуўся, развялі 
рукамі: даследаваць не можам. І 
кропка. Вошы, выглядала, выйшлі 
на ўзровень дзяржаўнай праблемы.

Анатоль ГАТОЎЧыЦ.
Фота аўтара.
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Адразу знікла яма, 
і іншыя – таксама
Здаўна жыхары завулка імя 
Ціміразева ў Гродне прасілі мясцо-
вую ўладу адрамантаваць асфальт, 
ліквідаваць ямы і выбоіны, аднак 
на іх просьбы ніхто не зважаў. А 
нядаўна на дне адной з ям нехта 
намаляваў бел-чырвона-белыя 
палоскі. І адразу ж яму ліквідавалі, 
а заадно адрамантавалі асфальт на 
ўсім завулку…

Слалі скаргі жыхары:
“Наш завулак горшы самы,
Бо асфальт “прагніў” знутры –
Спрэс выбоіны і ямы.
Не праедзеш без прыгод, –
У лістах гучала скруха. – 
Мы вам пішам з года ў год,
І няма ніякіх зрухаў…”
Скаргі слалі ў выканкам,
Дакучалі жылкамгасу.
Хоць чыноўнікі да ям
Прыязджалі час ад часу
Нават цэлай хеўрай, ды
Не было ад іх карысці:
Той асфальт, што быў заўжды,
Тыя ж ямы, як калісьці.
Гэта ўжо не здзек, а гвалт!
А ў чыноў адказ кароткі:
– Не заменім мы асфальт,
Бо адсутнічаюць сродкі,
І няўцям, узяць іх дзе –
Наш бюджэт нягеглы, сціплы…
Як жа рады даць бядзе?
Ход прыдумалі дасціпны
Маладыя жыхары…
Добра ведаем усе мы,
Што з нядаўняе пары
Распладзіліся “нацдэмы”
І пануе тут і там
Бел-чырвона-белы колер.
А вяльможам і чынам
Ён, як кажуць, вочы коле,
Выклікае нават жах:
Захлынаюцца ад злосці,
Калі ім “нацдэмны” сцяг,
Як быку, пакажа хтосьці.
З той прычыны, не сакрэт,
Не было ў іх большай драмы:
Бел-чырвона-белы след
Хтось на дне пакінуў ямы.
Хоць здалёк і не відно
(Ды і зблізку ўбачыць цяжка),
Ад чыноў усё адно –
Камунальнікам адмашка
Ямы гэтае наконт:
– Трэба ў ёй асфальт пакласці!
Быў увогуле рамонт,
Жыхарам усім на шчасце.
А чаму “трашчаў” бюджэт?
Не адна ў завулку яма,
Дык і ў іх “нацдэмны след”
Хтось пакінуць мог таксама.
Стаў завулак будзь здароў – 
Давялі да ладу ўсё-ткі!
Не здзівіла жыхароў,
Што знайсці ўдалося сродкі…
                    ***
Мо квітнецьмуць гарады,
Не зачахнуць нашы вёскі,
Як усюды і заўжды
Будуць гэткія ж “сляды” –
Бел-чырвоныя палоскі?..

Не машына, а футра
Так патлумачыў тата сыну,
Чаму ён не купіў машыну:
– Сынок, вядзе ў нас мама рэй.
У футры, кажа, ёй цяплей…

Усе лякарствы – горкія
Ён думае часта:
Любое лякарства –
З гаркотай апрыкрай.
Гарэлка, напрыклад…

Вытрасла душу сама
…І з мужчынскага рабра
Цела вылепіў Гасподзь.
Адпачыць, рашыў, пара,
Бо зрабіў жанчыну.
Хоць
У яе душы няма,
Целу ўсё ж не грош цана,
Бо з яго душу сама
Потым вытрасе яна…

Вось такая рамантыка…
Дзяцюк вядзе гамонку:
– А я, ці верыш, жонку
На дыскатэцы згледзеў –
Не апрытомнеў ледзьве…
– Як рамантычна гэта!
– Нахабная кабета!
Я ж думаў, што сядзецьме
Яна з малымі дзецьмі.

ГДЕ ЭТО ВИДАНО…

«Попросил протокол – 
засадили по печени»

Как подполковник МВД и сотрудник Минюста оказался в РУВД 11 августа

Жыхара Смаргоні асудзілі за тое, 
што паказаў міліцыянерам сярэдні палец

Рамуальда Улана асудзілі на дзве базавыя велічыні за непрыстойны знак, паказаны міліцыянерам, паводле арт.17.1 – 
хуліганства. У судзе ён прызнаў сваю віну.

11 августа подполковник 
Александр Ерофеев возвращался 
с работы в Минюсте домой, но до 
квартиры так и не дошел. В цен-
тре города его задержали неиз-
вестные, избили, сломали лодыж-
ку и отвезли в Советское РУВД.

– После всего, что случилось, 
пришлось самоизолироваться от 
людей в форме. Когда вижу их, от 
гнева начинает колотить, – с под-
полковником МВД Александром 
Ерофеевым мы встречаемся в 
загородном доме его родных.

Пока идем в столовую, за 
Александром Леонидовичем бегут 
две маленькие собачки – Джеф 
и Рэт. От хозяина они ни на шаг: 
то запрыгнут на руки, то при-
лягут у ног. О том, как он за них 
переживал во время задержания, 
еще в сентябре TUT.BY рассказы-
вали девушки, которые оказались 
за решеткой из-за расклеенных 
листовок.

«Там был дедушка-полковник, 
совсем седой, – вспоминала Оля. 
– Всю ночь мужчин били по ногам 
и заставляли приседать. Если ты 
не мог, били сильнее. Его тоже. Он 
просил позвонить сыну, сказать, 
что дома закрыты собаки. Сын 
живет в другом городе, дедушка 
боялся, что, пока он узнает обо 
всем и доедет, животные умрут. 
Очень переживал. А «злой омоно-
вец» начал на него орать матом: 
мол, ты, дед, опозорил погоны, 
закрой рот! Полковник этот ска-
зал, что просто шел домой, что 
ничего не сделал. А тот в ответ: 
«Ты опозорил погоны тем, что 
здесь сидишь». Это было страш-
но! Я видела человека, который 
не слышит, что ему говорят, он 
захлебывается от ненависти и 
уверен, что во всем прав».

В этом описании Александр 
Ерофеев узнал себя и еще раз 
повторяет: вечером 11 августа он 
действительно шел домой.

– Признаюсь, даже не ходил 
9 августа на выборы. Последний 
раз был на избирательном участ-
ке во время референдума в 1995 
году и голосовал за историческую 
символику, но, увидев результаты, 
понял, что всё бессмысленно, – 
говорит подполковник.

«Я просил того, кто в 
балаклаве, снять ее и 

показать лицо, он 
отказался, но эти глаза я 

запомню»
Александру Ерофееву 61 год, 

он ликвидатор последствий ава-
рии на Чернобыльской АЭС. 
Окончил БГУИР, отработал два 
года на заводе и ушел в КГБ, 
потом в УВД Минского облис-
полкома, последнее место рабо-
ты – Министерство юстиции в 
должности ведущего системного 
аналитика отделения информаци-
онных технологий.

– 11 августа нас на работе 
отпустили пораньше, чтобы спо-
койно могли добраться домой. 
И я пошел обычным маршру-
том Минюст – Зыбицкая – парк 
– Красная – Комаровка, – начи-
нает свой рассказ Александр 
Леонидович.

Вот уже много лет, отмечает 
наш собеседник, он ходит пеш-
ком, в этот раз решил не менять 
традицию, тем более что в 17.00 
на этих улицах не было акции.

– Это и обидно сейчас: если 
бы схватили на митинге, а так… 

Единственный мой грех – шел и 
улыбался, стараюсь радоваться 
жизни, не знаю, сколько еще оста-
лось. В общем, возле «Журавинки» 
на меня напали трое, как я их 
называю, ниндзя. Сбили с ног, 
двое подхватили, а третий заса-
дил между ног. Потом поволокли 
в автобус и стали избивать дубин-
ками по всему телу, забрали все 
вещи, скрутили стяжкой руки за 
спиной. В автобусе пинали так, 
что сломали лодыжку. Я просил 
того, кто в балаклаве, снять ее и 
показать лицо, он отказался, но 
эти глаза я запомню, – во вре-
мя разговора Александр Ерофеев 
иногда прокручивает бело-крас-
но-белый браслет на своей руке, 
он появился уже после выхода из 
Советского РУВД.

Подполковник вспоминает, 
как в автобусе плакали девушки 
и он их утешал, как люди про-
сились в туалет, их не пускали 
и они «вынуждены были ходить 
под себя».

– Вместе со мной задержан 
был сотрудник службы безопас-
ности МИДа, так он представил-
ся, и бывший омоновец. Нас воз-
или по городу, потом перегрузили 
в какой-то транспорт, уложили в 
несколько рядов и прошлись по 
нам. Когда стало смеркаться, при-
везли в Советское РУВД, постави-
ли к стене – руки вверх, сгибать 
их нельзя. Чтобы ноги были рас-
положены как можно шире, нас 
постоянно били по лодыжкам.

«Пугало, что какие-то 
люди в балаклавах 
самовозвышались, 

унижая меня»
В отделении милиции 

Александра Ерофеева сфотогра-
фировали, сняли на видео, а среди 
ночи повели подписывать прото-
кол.

– Попросил дать его почитать 
– засадили по печени. Отказался 
подписывать – еще раз по пече-
ни. Так скажите, что хоть в нем 
написано! Ответили: участие в 

несанкционированном мероприя-
тии. Предложил посмотреть мою 
геолокацию в момент задержания: 
«Старый седой п…, слишком ты 
умный». Опять удар. Ладно, под-
пишу. Но вместо своей подписи 
поставил букву «Е». Под утро 
появился какой-то подполковник 
в балаклаве, на погонах две звез-
ды и стал мне угрожать. Говорили, 
что я опозорил погоны, попав в 
отделение милиции. Там такая 
логика: раз ты у них – ты уже 
виноват. Где-то в пять утра при-
казали делать зарядку, на «раз» 
садишься, пока не скажут «два» 
– вставать нельзя. Зарядку люблю, 
каждое утро занимаюсь по часу 
на воркауте, так что это пошло 
мне в плюс, – отмечает подпол-
ковник.

Из отделения милиции он 
вышел после 11 утра, без про-
токола или каких-то документов, 
подтверждающих задержание. 
Глянул на телефон, а там столько 
звонков, сколько за всю жизнь не 
было.

– Расписываясь за вещи в 
РУВД, надел улыбку. То, что тво-
рилось внутри, им не показал, 
но вышел – и началась истерика. 
Тупо рыдал. Когда били, просил 
меня пристрелить. Там, стоя у сте-
ны, боялся, что сделают калекой, 
не хотел быть обузой для семьи. 
Пугало, что какие-то люди в бала-
клавах самовозвышались, уни-
жая меня… Я давно не плакал, 
наверное, это были слезы очище-
ния, слезы прозрения, – говорит 
Александр Ерофеев.

Последние пять лет он работал 
в Минюсте, и сразу после РУВД 
«ноги повели на работу». По сло-
вам подполковника, лично хотел 
задать вопрос министру Олегу 
Слижевскому: «Могу ли работать 
в вашем ведомстве после того, что 
пережил за последние сутки?»

– Записался на прием по лич-
ному вопросу, в кабинет к мини-
стру зашел, когда не было еще 
12 часов. Пришел хромающий, на 
красные зареванные глаза надел 
темные очки. Олег Леонидович 

выслушал и сказал: «Я не верю, 
ОМОН просто так в нашей стра-
не не задерживает». Пообещал 
поставить прогул, хотя на тот 
момент я отсутствовал меньше 
трех часов, а назавтра уволить по 
статье. У меня 45 лет трудово-
го стажа, не хотелось закрывать 
книжку некрасивой статьей, и, 
как сейчас принято, сам написал 
заявление, чтобы уйти по согла-
шению сторон. Мой контракт был 
до сентября 2021 года, – уточняет 
Александр Леонидович.

«В 1990-х с людьми в 
погонах можно было 

общаться 
по-человечески, а потом 

что-то сломалось»
Сразу после разговора с мини-

стром подполковник обратился 
в поликлинику МВД. Говорит: 
возможно, на адреналине не чув-
ствовал никакой боли, а уже вра-
чи обнаружили перелом правой 
лодыжки и наложили гипс.

– Через день боль была 
такая, что хоть на стенку лезь, – 
Александр Ерофеев показывает в 
телефоне снимки, которые были 
сделаны после поликлиники. 
Лодыжка в гипсе, ноги в синяках 
от дубинок. – Врач говорил, что о 
моей травме сообщит в милицию, 
шли дни, ничего не происходило, 
и меня прямо на костылях родные 
повезли в Следственный комитет. 
17 августа написал заявление на 
10 страницах, попросил привлечь 
к уголовной ответственности тех, 
кто бил, и дать правовую оцен-
ку действиям министра юсти-
ции. Когда следователь принимал 
заявление, нужно было ответить 
дополнительно на 25 вопросов: 
какой у меня аккаунт в соцсетях, 
электронная почта, каким девай-
сом пользуюсь, на какие телеграм-
каналы подписан. Ответил, и дали 
направление на экспертизу. Когда 
в очереди увидел избитых, запла-
кал во второй раз.

Чтобы снять побои, Александр 
Ерофеев ожидал в очереди четыре 

часа. Он отдал следователю нести-
раную одежду, в которой был 11 
августа, и периодически узнает, 
заведено ли уголовное дело.

– Недавно проверку опять 
продлили на месяц, геолокацию 
так и не запросили. Сейчас возни-
кает проблема: мне нужно дока-
зывать, что сломал ногу не дома, а 
во время задержания, что вообще 
был в Советском РУВД, на руках 
нет никаких документов. Суда по 
ст.23.34 КОАП не было, – добав-
ляет Александр Ерофеев.

И не будет: двухмесячный 
срок привлечения к администра-
тивной ответственности истек.

– Трудовую книжку в Минюсте 
забирал на костылях, пока ковы-
лял, некоторые отворачивались. 
Это какая-то деградация челове-
ческих отношений, когда каждый 
сам за себя, – подполковник отво-
дит взгляд в сторону и замолкает.

Он вспоминает, как 15 лет 
отслужил в УВД Минского облис-
полкома в должности начальника 
управления связи и информати-
зации. Говорит, сама служба была 
интересной, занимался переос-
нащением дежурных частей, но 
пришел новый генерал, и службу 
пришлось оставить.

– Так дело было в руководи-
теле или в кризисе, в котором 
оказалась белорусская милиция?

– Руководитель – это как про-
дукт окружающей его среды, она 
его и формирует. Тогда, в 2005 
году, начинал задумываться: что 
случилось? Почему, читая письма 
милицейских чиновников, невоз-
можно уловить их суть? Такое 
чувство, что они написаны на 
китайском.

– Милиция в начале 2000-х 
отличалась от той, что была в 
1990-х?

– Как небо и земля. В 90-х с 
людьми в погонах можно было 
общаться по-человечески, а потом 
что-то сломалось, все друг в дру-
ге стали видеть конкурента, я 
стал замыкаться в себе и мень-
ше общаться с коллегами. Как-то 
меня вызывал на прием генерал, 

вышел, а возле его кабинета стоят 
какие-то люди, спрашивают, по 
какому вопросу он меня вызывал. 
Это стало шоком. Это ревность 
или что? Ненормально, когда кто-
то считает, сколько раз ты ходишь 
к генералу. И эта ситуация гово-
рит о многом.

«До 11 августа я не 
чувствовал себя 

обманутым, сейчас – 
чувствую»

– Важнее оказалось сделать 
карьеру в органах?

– Да, тут я соглашусь. Все ста-
ли бояться за свое существование. 
Когда проводили коллегию, офи-
церы шутили: «Кем ты выйдешь 
после коллегии? Майором или 
комбайнером?»

– Сейчас о тех, кто разгоня-
ет митинги, тоже говорят: им 
есть что терять. Расскажите, что 
теряет милиционер, когда стано-
вится комбайнером.

– Комбайнер приедет в Минск, 
и никто не будет знать, кто он. 
А когда омоновец поработает 
даже на одной акции, его начи-
нают бояться. Вы задумывались, 
почему люди идут в милицию? 
Представьте, человек живет в 
деревне, не в лучших условиях, 
о нем вообще никто не знает, а 
потом он переезжает, например, 
в Минск или Брест, ему дают 
фуражку, дубинку, служебную 
квартиру и нормальную зарпла-
ту. Для человека, который просто 
ходил по деревне, это как в рай 
попасть, схватить бога за боро-
ду. Сейчас сотрудники милиции 
считают себя хозяевами жизни, 
вершителями судеб, особенно 
остро я это почувствовал в авто-
бусе, когда лежал со связанными 
руками.

– А что потеряли лично вы, 
уйдя из милиции?

– В один момент наступила 
пустота: ходил на службу, работал 
почти без выходных – и вдруг сел 
дома. Ты никому не нужен, тебя 
выбросили за борт, молчит теле-
фон. Умом вроде был готов уйти 
из органов, но пока не попал в 
саму ситуацию, всего заранее не 
смог прочувствовать. Да, пенсия 
у меня есть, но не все же в жизни 
измеряется деньгами.

Александр Ерофеев признает-
ся, что, как и многие белорусы, 
он теперь живет так: день верит 
в перемены, а второй – нет. Мы с 
ним беседуем в тот момент, когда 
надежды почти нет.

– Не представляю, как всё 
можно поменять. Люди у власти 
хорошо прикормлены, ездят на 
хороших машинах, плохо пред-
ставляют, как живут люди в дру-
гих городах. А я вижу, более 50 
лет являюсь активным болельщи-
ком футбольного клуба «Динамо-
Минск», езжу по всей стране. Где 
«Динамо», там и я, как правило. 
Допустим, пройдут новые выбо-
ры, а куда девать всех руководи-
телей и чиновников? Разве их убе-
рут одним махом? МВД все равно 
останется. Кто там будет рабо-
тать? Те же люди. Но знаю одно: 
так жить нельзя. До 11 августа я 
не чувствовал себя обманутым, 
сейчас – чувствую. Поэтому, что-
бы глотнуть свежего воздуха, по 
вечерам хожу в Новую Боровую.

Катерина БОРИСЕВИЧ.
Фото Ольги ШУКАЙЛО.

(TUT.BY)

СМЕХАТУРА

Прадпрымальнік Раман 
Улан разам з іншымі 
смаргонцамі сядзеў на 
сходах на плошчы перад 
райвыканкамам. У іх не 
было ніякай сімволікі, 
але міліцыянеры хадзілі 
з рупарам і патрабавалі 
разысціся: маўляў, вы 
ўдзельнічаеце ў несанкцы-
янаваным масавым мера-
прыемстве.

Аператар у цывільным, 
паводле слоў Улана, пачаў іх 
здымаць, прычым стараўся 
рабіць гэта буйным планам.

“Калі ён параўняўся са 
мною, я паказаў яму сярэдні 
палец, – распавядае Улан. – 
Такая ў мяне была эмацый-
ная рэакцыя”.

На яго склалі 
адміністрацыйны пратакол 
за хуліганскі ўчынак павод-

ле арт.17.1. У судзе Улан 
не стаў адмаўляць свайго 
ўчынку, патлумачыўшы: не 
стрымаў эмоцый.

Суд аштрафаваў яго на 
дзве базавыя велічыні.

Дарэчы, некалькі 
тыдняў таму ў доме і 
офісе Улана праводзілі 
ператрус і канфіскавалі 
амаль усю аргтэхніку. 
Гэта адбывалася ў межах 

крымінальнай справы. У 
Смаргоні на плоце нехта 
развесіў улёткі з асабістымі 
дадзенымі міліцыянераў, 
якія нібыта лжэсведчылі ў 
судах супраць удзельнікаў 
пратэстаў.

Улан сфатаграфаваў 
гэтыя ўлёткі і размясціў 
у сацсетцы “ВКонтакте”. 
Дарэчы, сам ён займаецца 
паліграфічнай дзейнасцю, і 

вось да яго з падазрэннямі 
прыйшлі міліцыянеры.

Пасля ператрусу яго 
адпусцілі пад падпіску аб 
нявыездзе, а зараз ужо і 
вярнулі частку аргтэхнікі.

Раман Улан быў 
заснавальнікам адзінай 
у Смаргоні незалежнай 
газеты, якая была закрыта 
яшчэ ў 2003 годзе.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

ИТОГИ

Без хлеба 
не останемся

В этом году земледельцам на погоду грех жало-
ваться. Хватало всего – и тепла, и влаги. И шкваль-
ных ветродуев как будто не было. А потому хлебо-
робам оставалось одно – соблюдать технологические 
требования и трудиться, как говорится, в поте лица.

И урожай оказался выше прошлогоднего. Как 
сказал недавно министр сельского хозяйства и про-
довольствия Иван Крупко, общий вал зерновых 
нынче составит 10,3 миллиона тонн. Это – 8,1 мил-
лиона тон колосовых, 838 тонн крестоцветных, 1,37 
миллиона тонн кукурузы.

Так что белорусы без хлеба не останутся.
Ольга СИДОРЧУК.
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У сосЕДЕЙ

Анатолий Чубайс может 
покинуть пост главы 

«Роснано»

В США шестерых сотрудников ГРУ  
обвинили в серии кибератак по всему миру –  

от Южной Кореи до Грузии и Франции

В Швейцарии предложили 
выплатить всем жителям 

по 7000 евро
Федеральная канцелярия Швейцарии 

опубликовала в официальном вестнике 
инициативу о выплате 7500 швейцарских 

франков (около 7000 евро) каждому 
гражданину Швейцарии, включая детей.

Вандалы испортили в музеях Берлина  
десятки произведений искусства

В Европарламенте обсудили 
ситуацию в Беларуси

В Европарламенте обсудили доклад об отношениях с Беларусью.

Выявлена польза зеленого чая и кофе  
для людей с диабетом

Ученые Университета Кюсю в Японии обнаружили, что зеленый чай и кофе полезны для людей с диабетом.  
О результатах исследования сообщает Scitechdaily со ссылкой на BMJ Open Diabetes Research & Care.

Премьер Польши заявил об угрозе  
третьей волны COVID-19

Польше угрожает третья волна распространения коронавирусной инфекции нового типа 
(COVID-19), заявил премьер-министр страны Матеуш Моравецкий.

В Петербурге 
фура  

с мертвым 
водителем 

проехала два 
километра
В Санкт-Петербурге 

водитель умер за рулем 
фуры. Машина два 
километра проехала 
с мертвым мужчиной 
за рулем и попала на 
видео. Запись публикует 
«РИА Новости» в своем 
Telegram-канале.

Видео было снято на 
46-м километре кольце-
вой автомобильной доро-
ги. На опубликованных 
кадрах видно, как грузо-
вик Volvo виляет из сто-
роны в сторону без пода-
чи световых сигналов 
при перестроении, затем 
он врезается в огражде-
ние.

В пресс-службе реги-
онального ГИБДД рас-
сказали, что грузовик 
столкнулся с легковым 
автомобилем Renault и 
на 48-м километре наехал 
на силовое ограждение, 
после чего остановился.

По информации 
агентства, погибший 
водитель – мужчина сред-
них лет. Причина смерти 
остается неизвестной.

Ранее в Находке 
Приморского края мест-
ный житель Василий 
Бернюков остановил пол-
ный автобус после смерти 
водителя и спас находив-
шихся в салоне людей. 
Он отметил, что если бы 
он не среагировал на слу-
чившееся с водителем, 
то автобус мог съехать 
в кювет, поскольку все 
произошло на повороте.

С точки зрения 
Евросоюза, власти Беларуси 
все больше впадают в отча-
яние. Об этом заявил вер-
ховный представитель ЕС по 
внешней политике Жозеп 
Боррель, сославшись на 
угрозу белорусских силови-
ков начать применять боевое 
оружие для подавления про-
тестов. «Это сигналы, вызы-
вающие большое беспокой-
ство, но это также и при-
знаки отчаяния властей», – 
отметил Боррель. При этом 
он считает, что терпение 
людей в Беларуси подходит 
к концу. Признаком этого, 
по его словам, стал «народ-
ный ультиматум», выдви-
нутый лидером белорус-
ской оппозиции светланой 
тихановской.

Рецепт для 
отношений ЕС  
с Беларусью

Боррель выс т у-
пал во вторник 20 октя-
бря на обсуждении в 
Европарламенте доклада об 
отношениях с Беларусью. 
Автор доклада – литов-
ский депутат из фракции 
«Обновить Европу» Пятрас 
Ауштрявичюс – напомнил о 
том, что протесты в Беларуси 
не прекращаются уже более 
70 дней.

«Белорусы подвергаются 
незаконным арестам, униже-
ниям, нападениям, им нано-
сят травмы. Это делают 
правоохранительные органы, 
которые должны были бы их 
защищать... Вся эта жесто-
кость совершается из-за 
одного человека – Александра 
Лукашенко, ставящего свои 

интересы выше будущего 
белорусского народа и незави-
симости Беларуси», – заявил 
Ауштрявичюс. По его словам, 
рецепт, к которому должен 
прибегнуть ЕС, сводится к 
трем простым вещам: солидар-
ность, поддержка и санкции.

Такой подход считает 
правильным представитель 
фракции «Европейских кон-
серваторов и реформистов» 
Анна Фотыга. «Уже более 
70 дней идут решительные 
протесты белорусов про-
тив президента-узурпато-
ра, использующего всю мощь 
страны против мирного 
населения», – отметила она 
и призвала расширить санк-
ции, а также усилить под-
держку людей в Беларуси.

Поддержал идею внести 
новые фамилии в санкци-
онный список и хорватский 
социал-демократ тонино 
Пицула, хотя в других слу-
чаях его фракция занимает 
скорее сдержанную пози-

цию по вопросу о санкциях. 
Он также подчеркнул, что 
ЕС должен предоставить 
помощь жертвам репрессий 
в Беларуси.

Боррель: Абонент в 
Минске недоступен

Практически все высту-
пившие евродепутаты выска-
зались в поддержку доклада 
П.Ауштрявичюса.

Боррель в свою очередь 
во втором выступлении в 
конце дебатов подчеркнул, 
что единственный выход 
из ситуации – это проведе-
ние новых, честных и спра-
ведливых, выборов. В этом 
заключается официальная 
позиция Евросоюза, согла-
сованная министрами ино-
странных дел неделей ранее.

Боррель напомнил, что 
ЕС не признал результаты 
выборов 9 августа. Заочно 
обращаясь к Лукашенко, 
Боррель сказал: «У вас нет 

демократической легитим-
ности, мы не признаем вас 
легитимным президентом 
Беларуси».

Глава дипломатии 
Евросоюза добавил, что под-
держивает предложение 
ОБСЕ выступить посредни-
ком между Лукашенко и оппо-
зицией. Но шансы, что власти 
Беларуси пойдут на такой 
диалог, он считает невысоки-
ми: «Я не говорю, что их нет, 
но они ограничены».

9 октября Боррель гово-
рил по телефону с главой 
МИД Беларуси владимиром 
макеем, но на дальнейшие 
контакты с Брюсселем Минск 
не идет. «Я должен сказать, 
что, к моему сожалению, бело-
русские власти совершенно не 
отвечают. Как говорится, 
абонент недоступен», – посе-
товал Боррель.

На фото: Светлана 
Тихановская в Варшаве.

США обвинили шесте-
рых офицеров ГУ Генштаба 
ВС России (ГРУ) в серии мас-
штабных кибератак. По дан-
ным обвинения, россияне 
являются бывшими и действу-
ющими сотрудниками воин-
ской части 74455, которую в 
Вашингтоне и ранее неодно-
кратно связывали с хакерски-
ми атаками. Минюст США 
назвал имена россиян: Юрий 
Андриенко, Сергей Детистов, 
Павел Фролов, Анатолий 
Ковалев, Артем Очиченко и 
Петр Плискин; всем им уже 
предъявлены официальные 
обвинения. В Минюсте США 
отметили, что один из обви-
няемых – Анатолий Ковалев 
– также проходит обвиняемым 
по делу о вмешательстве в 
выборы президента 2016 года.

По версии обвинения, рос-
сияне на протяжении несколь-
ких лет атаковали компьютер-
ные сети по всему миру, чтобы 
«поддерживать попытки рос-
сийских властей по дестаби-

лизации» в том или ином слу-
чае. Цели атак, в частности, 
располагались во Франции, 
Нидерландах, Южной Корее, 
США, Великобритании, Грузии 
и Украине.

•	 Украина. В 2015–2016 
годах обвиняемые проводили 
«разрушительные атаки» про-
тив украинской энергосисте-
мы и Министерства финансов.

•	 Франция. В апреле и 
мае 2017 года, накануне выбо-
ров в стране, обвиняемые про-
водили атаки против партии 
Эмманюэля Макрона, а также 
других французских политиков.

•	 Южная Корея. В 
декабре 2017-го и январе 2018 
года, накануне Олимпиады 
в Пхенчхане, обвиняемые 
устраивали атаки на ресурсы 
МОК, партнеров Олимпиады 
и ее участников, а также 
южнокорейских чиновников. 
Россияне, по версии обвине-
ния, также ответственны за 
использование вируса Olympic 
Destroyer, который незадолго 

до церемонии открытия Игр 
привел к масштабному сбою 
на олимпийских интернет-
ресурсах.

•	 Грузия. В 2018 году 
обвиняемые проводили ата-
ки, направленные на местные 
медиакомпании, а в 2019 году 
– на взлом сетей парламента 
страны.

•	 Великобритания. В 
апреле 2018 года обвиняемые 
атаковали ресурсы британских 
лабораторий, которые зани-
мались сбором доказательств 
об использовании «Новичка» 
в Солсбери при отравлении 
Сергея Скрипаля. Помимо 
этого, атаки проводились на 
Организацию по запрещению 
химического оружия.

•	 США. В июне 2017 
года обвиняемые провели 
атаку с использованием виру-
са NotPetya на медицинские 
учреждения и курьерские 
службы Пенсильвании. В 
результате вызванного атакой 
сбоя был нанесен ущерб на 

сумму около миллиарда долла-
ров.

Одновременно с США 
с обвинениями в адрес 
россиян выступил МИД 
Великобритании. По данным 
Лондона, российские спец-
службы пытались помешать 
проведению Олимпиады 2020 
года в Токио, совершая кибе-
ратаки на системы органи-
заторов Игр, логистических 
служб и спонсоров; при этом 
при проведении атак росси-
яне, пытаясь отвести от себя 
подозрение, оставляли следы, 
характерные для северокорей-
ских или китайских хакеров. 
Конкретных имен подозревае-
мых Великобритания не назва-
ла. В правительстве Японии 
заявили, что пока воздержива-
ются от комментариев; в МОК 
отметили, что оргкомитет Игр 
в Токио «непрерывно подвер-
гается кибератакам разного 
масштаба» и что до сих пор 
они не причинили никакого 
ущерба.

В стране в последние дни 
фиксируется резкий рост забо-
леваемости COVID-19 и числа 
смертей от недуга. 21 октября 
власти сообщили о суточном 
рекорде – 10.040 новых зара-
женных. Число выявленных 
носителей COVID-19 с нача-
ла эпидемии превысило 200 
тысяч.

«Наша стратегия и прин-
цип – прежде всего так строить 
общественную и экономическую 
жизнь, чтобы иметь возмож-
ность учиться, работать, 
жить, не закрывать экономи-
ку и одновременно перерезать 
путь передачи COVID-19», 
– заявил политик во время 
выступления в парламенте.

Власти некоторых поль-
ских городов решили отка-

заться от проведения массо-
вых мероприятий в период 
новогодних праздников из-за 
пандемии COVID-19. В част-

ности, праздничные гуля-
нья отменены в Варшаве, 
Гданьске, Познани и еще в 
ряде городов. Это решение 

объясняется тем, что массо-
вые мероприятия увеличи-
вают риск распространения 
инфекции.

Кроме того, праздники 
требуют финансовых вло-
жений, а пандемия нанесла 
экономике страны серьезный 
урон. Как отметила пресс-
секретарь мэрии Варшавы 
Каролина Галецкая, в год бес-
прецедентного падения нало-
говых поступлений органи-
зация мероприятий была бы 
расточительством.

Согласно последним дан-
ным, в Польше с начала пан-
демии заболели 215 тысяч 
человек. Из них выздоровели 
около 102 тысяч. Жертвами 
инфекции стали 4 тысячи 
поляков.

ГоВоРЯТ, ЧТо…

Появилась информа-
ция, что Анатолий Чубайс 
может покинуть пост гла-
вы «Роснано». Сообщается, 
что он получил предложение 
«заняться Арктикой» – впро-
чем, подробности пока не 
известны.

Чубайсу, конечно, нра-
вится Арктика, но полярни-
ком он себя вряд ли видит. А 
если серьезно, то «Роснано» 
по поручению правитель-
ства готовит стратегию 
компании до 2024 года, – 
рассказали в пресс-службе 
организации.

Анатолий Чубайс был 
назначен на пост генераль-
ного директора «Роснано» в 
2008 году указом Дмитрия 
Медведева, который в тот 
момент был президентом РФ.

Существует несколько 
вариантов реформы инсти-
тутов развития. Стоит отме-
тить, что при оценке их рабо-
ты анализируется их влияние 
на достижение национальных 
целей, определенных ука-
зом президента Владимира 
Путина, пересечение между 
ними и госструктурами, а 
также коммерческими орга-
низациями. Среди институ-
тов, чья деятельность ана-
лизируется на этот предмет, 
есть базовые, отраслевые и 
создававшиеся по географи-
ческому принципу.

Среди возможных сце-
нариев реформ – передача 

пересекающихся функций 
институтов развития органам 
власти. Вместе с тем струк-
туры с уникальными функ-
циями – такие как Роскосмос 
или «Роснано» – могут быть 
выделены в отдельную группу. 
Другой сценарий – консолида-
ция институтов развития, чья 
деятельность касается реали-
зации общегосударственных 
целей, на базе госкорпорации 
ВЭБ.РФ.

Также институты могут 
быть скоординированы в 
рамках группы ВЭБ.РФ с их 
включением в контур госкор-
порации, однако без полной 
консолидации. Это может кос-
нуться Фонда развития про-
мышленности, Фонда ЖКХ, 
Фонда «Сколково» и других 
организаций.

Помимо этого, рассматри-
вается возможность коорди-
нации институтов развития в 
партнерском формате, пред-
усматривающем совместное 
управление ими ВЭБом и 
профильными организация-
ми. Наконец не исключено, 
что координация деятель-
ности институтов развития 
продолжится в текущем фор-
мате.

Ранее NEWS.ru сообщал об 
инициативе Анатолия Чубайса 
вложить деньги пенсионеров в 
стартапы. Он сравнил венчур-
ный рынок с бассейном без 
воды, если в него не потекут 
средства пенсионеров.

Там, У нИх...

ПРоИсШЕсТВИЕ

Если до 22 апреля 2022 
года инициативу поддер-
жат 100 тысяч человек, то 
ее вынесут на референдум, 
сообщает швейцарское 
агентство Watson. В случае, 
если на референдуме швей-
царцы проголосуют за ини-
циативу, то деньги выпла-
тят не позднее чем через год 
после этого.

С предложением 
выплатить по 7500 франков 
каждому жителю страны 
выступили семеро жите-
лей кантона Санкт-Галлен. 
По мнению авторов ини-
циативы, Национальный 
банк Швейцарии должен 

выплатить «вертолетные 
деньги», чтобы снизить 
стоимость националь-
ной валюты. Авторы идеи 
считают, что для выпла-
ты необходимо напечатать 
новые деньги, а предло-
женную сумму стоит осво-
бодить от налогов.

В июне 2016 года 
большинство жителей 
Швейцарии в ходе рефе-
рендума проголосова-
ли против того, чтобы в 
стране ввели безуслов-
ный доход в размере 2500 
франков в месяц вне зави-
симости от того, работают 
жители или нет.

Неизвестные преступники 
испортили не менее 70 про-
изведений искусства в музеях 
Берлина, сообщило немецкое 
издание Die Zeit. Вандалы ата-
ковали музейные экспозиции 3 
октября, однако эти факты не 
предавали огласке.

По данным издания, 
инциденты произошли в 
Пергамском музее, Старой 
Национальной галерее, 
Новом музее и ряде других 
выставок так называемого 
Музейного острова Берлина. 
Злоумышленники забрызгали 
маслянистой жидкостью еги-
петские статуи и изображения 
греческих богов, саркофаги и 

европейские картины конца 
XIX века.

Атака вандалов стала одной 
из самых масштабных в исто-
рии послевоенной Германии, 
отмечает издание. Учитывая ее 
охват, можно предположить, 
что в ней были задействованы 
несколько человек одновре-
менно. Тем не менее до сих пор 
нет никаких следов преступ-
ника или преступников.

Полиция Берлина и Фонд 
прусского культурного насле-
дия подтвердили журнали-
стам Die Zeit и радиостанции 
Deutschlandfunk факт ущер-
ба. Ведется расследование, 
о мотивах вандалов пока не 

известно. Детали не раскры-
ваются в интересах следствия.

Один из музеев, подверг-
шихся атаке, Пергамский 
музей, в сентябре упоминал 
в соцсетях ковид-диссидент и 
немецкий националист турец-
кого происхождения Аттила 
Хильдман. Он назвал экспо-
зицию «троном сатаны».

Преступление произошло 
в День немецкого единства. 
Это национальный праздник 
в честь объединения двух 
немецких государств – ФРГ 
и ГДР – в 1991 году. Могут 
ли эти факты быть связаны 
с произошедшим, издание не 
уточняет.

осоБЫЙ сЛУЧаЙ

БУДЬТЕ ЗДоРоВЫ!

Выяснилось, что ежедневное 
обильное употребление этих напит-
ков снижает риск смерти у людей с 
диабетом второго типа на 63 процен-
та. По данным экспертов, зеленый чай 
и кофе полезны для здоровья из-за 
различных биологически активных 
соединений, которые в них содержат-
ся.

В исследовании приняли уча-
стие 4923 жителя Японии: 2790 
мужчин и 2133 женщины. Средний 
возраст добровольцев составлял 
66 лет. У всех участников диагноз 
«диабет второго типа» был постав-
лен минимум пять лет назад. В 
результате ученые выяснили, что 
ежедневное употребление мини-
мум четырех чашек зеленого чая 
плюс двух и более чашек кофе сни-
жает риск смерти на 63 процента.

Эксперты пояснили, что в зеленом 
чае содержится несколько антиокси-
дантных и противовоспалительных 

соединений, в том числе фенолы, теа-
нин и кофеин. Кроме того, в кофе 
содержится множество биологиче-

ски активных компонентов, включая 
фенолы. «Возможно, что совместное 
действие этих двух напитков усили-

вает эффект», – говорится в статье.
Ранее ученые Кем-бриджского 

университета в Великобритании и 
Университета Милана в Италии обна-
ружили, что лишний вес является 
самым главным фактором развития 
диабета, а похудение может предот-
вратить болезнь или даже обратить 
ее развитие вспять. Специалисты 
проанализировали данные 445.765 
человек, принявших участие в иссле-
довании UK Biobank, посвященном 
генетической предрасположенности и 
воздействию окружающей среды на 
развитие болезней. По словам авто-
ров работы, результаты указывают, 
что большинства случаев диабета 
можно избежать, если удерживать 
индекс массы тела ниже порогового 
значения, вызывающего аномальный 
уровень сахара в крови. Для этого 
необходимо регулярно оценивать 
соотношение массы тела и роста и 
уровень сахара в крови.
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ПосТсКРИПТУм

В редакцию TUT.BY прислали 
аудио, на котором члены участ-
ковой избирательной комиссии 
обсуждают, подписывать ли, по 
их мнению, фальшивый итоговый 
протокол голосования на прези-
дентских выборах. 

В комиссии заседали работ-
ники прессово-кузовного завода 
МАЗ, и многие были возмущены 
тем, что в документе указали циф-
ры, которые сильно отличаются 
от реальных. 

«Как глядеть людям в глаза? 
Как спать после такого?» – воз-
мущаются члены комиссии. На 
это председатель поясняет, что 
исправить цифры им не позволят, 
и добавляет: «Стыдно, что мы 
вляпались в такое из-за нашего 
беспомощного руководства». 

В Центризбиркоме подтверди-
ли, что ознакомились с аудиоза-
писью.

Речь идет об избирательном 
участке №70, который распо-
лагался в Доме культуры МАЗ. 
Большинство членов комиссии 
– работники прессово-кузовно-
го завода МАЗ, люди опытные: 
до этого уже работали на выбо-
рах. Возглавлял комиссию глав-
ный технолог владимир Усачев, 
он – главное действующее лицо 
записи разговора. Также можно 
слышать реплики председате-
ля профсоюзной ячейки завода 
Галины Конопляник. Сразу ска-
жем, что Владимир Николаевич 
отказался комментировать запись, 
а Галины Викторовны на рабочем 
месте нет, она в отпуске, но под-
линность записи TUT.BY подтвер-
дили несколько членов комиссии, 
которые также присутствовали 
при разговоре.

Перечислим всех членов участ-
ковой комиссии №70: Александр 
Николаевич Гомза, марина 
Николаевна Дерех, Эдуард 
викторович Козлов, Галина 
викторовна Конопляник, Галина 
Ивановна Коршун, татьяна 
Николаевна малиновская, Анна 
леонидовна манцивода, Игорь 
Александрович мехедко, Алена 
Алексеевна мицкевич, ольга 
Андреевна Нестер, Андрей 
Александрович Нестерович, 
сергей михайлович осипчик, 
татьяна Федоровна Пинязик, 
Анатолий степанович тарасевич, 
владимир Николаевич Усачёв.

Начинается запись со слов: «А 
на улице толпа». Еще до закрытия 

избирательных участков, а их в 
ДК МАЗ разместилось несколь-
ко, избиратели стали собираться 
у входа, чтобы узнать итоги выбо-
ров: по закону комиссия долж-
на вывесить итоговый протокол. 
Однако вскоре прибыл ОМОН, 
людей задерживали, не дождав-
шись 20.00.

В это время на участке №70 
председатель начал уговаривать 
членов комиссии подписать про-
токол с нужными (?!) цифрами.

– Ну так что, подписываем? 
Михалыч, ты что? – слышится 
голос Усачева.

– Николаевич, такие цифры... 
Я не буду. Такие цифры… – отве-
чают ему.

– Значит, кто подписывает, 
понятно, кто не подписывает… – 
рассуждает председатель комис-
сии. – Подписываются по всему 
району. Я сказал генеральному 
(директору завода), что комиссия 
в полном составе поддерживает.

– 10−20 процентов? 
Николаевич, можно поддержать, – 
говорит председатель профсоюза 
на заводе Галина Конопляник.

– Викторовна!.. – возражает ей 
Усачев.

– Вы как хотите, хай меня 
выгоняют с работы, мне совесть 
моя, внутренняя совесть, не 
позволит, – продолжает она. – Я 
не могу, я не подпишу. Остальные 
– как хотят. У меня просто своя 
совесть. Я не могу. Подтасовать 
можно, когда чуть-чуть, немнож-
ко, я считаю. За Дмитриева – 
ноль, за Канопацкую – ноль, за 
Черечня, наверное, два человека 
всего, за Лукашенко у меня три 
человека всего. Всё, остальные все 
– за Тихановскую. Я не могу, прав-
да, хоть повесьте меня. Остальные 
пускай как хотят. Как мы будем 
людям в глаза глядеть? Вот мы 
выйдем, и люди будут нас встре-
чать. Как мы будем в глаза им 
глядеть?

– Ну то есть все белые и пуши-
стые, как я понимаю? – спрашива-
ет председатель.

– Что значит «белые и пуши-
стые»? – уточняет Конопляник. 
– Надо довести реальные цифры, 
пусть все знают, как люди про-
голосовали.

– Езжайте и доводите, Галина 
Викторовна, – говорит ей другой 
женский голос. – Езжайте в испол-
ком и доводите.

– Да, стыдно будет смотреть 

в глаза, – рассуждает Усачев. – 
Мне уже стыдно, и раньше было 
стыдно.

– Раньше не так было, – воз-
ражают ему в ответ.

– Раньше, я имею в виду поза-
вчера, три дня назад, было стыд-
но, вчера было стыдно, сегодня 
было стыдно, – уточняет он. (Речь 
видимо идет о фальсификациях 
при досрочном голосовании. – ред.)

– Ну тут уже настолько явно… 
– говорит Галина Викторовна. – 
Надо так и доводить. Позвони в 
исполком, скажи, как оно есть на 
самом деле.

– Викторовна, ты что, издева-
ешься? Что, думаешь, я не гово-
рил? – заявляет Владимир Усачев.

– Целый день говорили, – вто-
рит ему еще один член комиссии.

– И Гранковскому говорил, – 
вероятно, речь идет про депутата 
Александра Гранковского, кото-
рый до избрания в парламент был 
заместителем гендиректора МАЗ.

– Так что, нас тут всех за иди-
отов держат? Дураки здесь все? – 
возмущается Галина Викторовна.

– Такие цифры завышенные, 
Николаевич… – говорит предсе-
дателю еще один член комиссии.

– Я допускаю, даже 20 процен-
тов согласна, как всегда, – продол-
жает лидер профсоюза.

– Викторовна, не подписыва-
ешь? – уточняет у нее Усачев.

– Я не могу, – говорит она.
– Ну что я буду здесь торго-

ваться! – возмущается председа-
тель. – Или подписываете, или 
не подписываете. Я сейчас тогда 
докладываю генеральному состо-
яние по выборам, вот и всё. Как 
хотите. Я не пугаю, но должен 
доложить реальную обстановку. 
Марина?

– Я не смогу в глаза смотреть, 
– отвечает Усачеву женщина.

– Степанович? – спрашивает 
он еще у одного члена комиссии.

– То же самое, – отвечает 
Степанович.

– То есть никто не подписы-
вает?

– Сейчас так везде будет, это 
же не только у нас на участке, 
– предполагает один из членов 
комиссии.

– Сделайте процентов пять 
разницу (имеется в виду между 
основными кандидатами), но не 
такую гигантскую, – предлагает 
другой член комиссии.

– Нет, так мы все возмущены, 
так а что толку? – слышится жен-
ский голос.

– А без нас смогут принять? – 
спрашивает мужчина.

– Без нас – точно, – отвечает 

ему председатель комиссии. – И 
завод будет работать, это точно.

– Нафига пугать? – слышится 
мужской голос.

– Так и будет. Цифры будут в 
любом случае. Не мы, так район-
ная комиссия, – объясняет пред-
седатель участковой комиссии.

– Будут так будут. Лично я 
такие цифры тоже не подпишу, 
извините, – говорит еще один 
член комиссии. – Даже пускай 
увольняют, хрен с ним, продам я 
эту машину, и…

– Менять цифры нам никто не 
даст, к сожалению, – продолжает 
настаивать председатель комис-
сии.

– Выше сделают так, как им 
надо. А мы своими руками загре-
баем, – слышится возмущение.

– Марина, ты, может быть, 
хочешь быть уволена, а если меня 
уволят, нигде на работу не возь-
мут, – говорит ей другой член 
комиссии. – Вот тогда мы будем 
рассказывать кому-то. Я понимаю, 
когда человеку 60 лет…

– Можно не повышать на меня 
голос? – просит Марина.

– Я не повышаю голос, – отве-
чает ей коллега.

– Ребята, я с вами особо цере-
мониться не буду, – продолжает 
председатель комиссии. – Кто-то 

меня за язык дернул сказать (руко-
водству), что комиссия работает 
дружно, слаженно и все будет 
хорошо. Зря я это сказал.

– Мы не ожидали, что 
будут такие цифры, – говорит 
Галина Викторовна.

– Я тоже. Так никто не ожидал. 
Я в шоке, думала, будут идти на 
одном уровне, – заявляет другая 
член комиссии.

– Ребята, подумайте, все равно 
это будет, но просто последствия 
будут плохими для нас, – угова-
ривает председатель. – Поэтому я 
считаю, что надо подписать (про-
токол). Лучше от этого будет или 
хуже, не знаю. Зато будет как-то 
спокойно в республике. Да, может, 
где-то себя пересилить, но подпи-
сать. Просто найдем приключение 
на одно место.

Далее на записи неразборчиво, 
уговоры продолжаются.

– Нет, я не против. Что, я 
одна подпишу? У меня за спи-
ной никого нету, – говорит Галина 
Викторовна.

– Мне тоже просто. Я пенсио-
нер по большому счету. Мне мож-
но было проще сделать: я больной, 
я не пойду этим делом занимать-
ся, – председатель. – Да, стыдно. Я 
взбешен сегодня был.

– Николаевич, они писали 
Тихановскую (имеется в виду, 
что избиратели голосовали 
за Тихановскую), а вы ей такие 
маленькие цифры поставили, ну 
вообще! Ему столько ставите, а ей 
совсем мало поставили, – париру-
ет профсоюзный лидер.

– Галя, я тебе потом расскажу 
другое, – пытается успокоить ее 
Усачев.

– Я и сама, если честно, за 
Лукашенко голосовала, – призна-
ется Галина Викторовна. – Но я 
не ожидала такого… Давайте хоть 
немного поменяем.

– Викторовна, не поменяем, – 
не сдается председатель. – Сейчас 
вот мне звонили из исполкома.

– Ну так это же вранье сумас-
шедшее! – парируют ему.

– Что вы говорите! Как будто 
я этого не понимаю. Что вы меня 
тут уговариваете? Что я тупой 
совсем? – возмущен председатель.

– Так после этого как 
спать человеку? – спрашивает 
Конопляник.

– Викторовна, ну давай я сей-
час залезу на стол и начну рас-
сказывать, как мне тоже плохо, 

– говорит Усачев.
– Вот Андреевич как скажет, 

так и сделаем, – заключает про-
фсоюзный лидер.

Дальше члены комиссии 
обсуждают цифры, сколько про-
голосовало на досрочном голосо-
вании и какую цифру «надо дать» 
в итоге.

– Ребята, ну мне стыдно перед 
вами, стыдно, что мы вляпались в 
такое из-за нашего беспомощного 
руководства, загоняют нас в такие 
рамки, – пытается оправдаться 
председатель комиссии.

Итоговый протокол был под-
писан, однако избиратели его не 
увидели. На платформе «Голос» 
участок №70 обозначен как «уча-
сток, где недостаточно данных 
для выводов о честности работы 
избирательной комиссии», фото 
итогового протокола не опубли-
ковано. Избиратели участка №70 
прислали 230 фото бюллетеней за 
Светлану Тихановскую, три бюл-
летеня «против всех», фото бюл-
летеней за других кандидатов на 
платформу не поступало.

В Центризбиркоме подтвер-
дили, что слышали аудиозапись 
разговора, уже опубликован-
ного в СМИ, однако заявлений 
по данному факту не поступало 
и проверка не ведется. Получить 
комментарий от руководства и 
пресс-службы МАЗ пока не уда-
лось. В случае, если завод захочет 
высказать свою позицию, мы ее 
обязательно опубликуем.

Это не первый случай, когда 
в СМИ попадает запись обсуж-
дения итогового протокола на 
выборах-2020. Ранее был опу-
бликован разговор членов изби-
рательной комиссии в Витебске 
с главой Октябрьского района 
Сергеем Сташевским. На встре-
че с членами комиссии участка 
№25 он заставляет их перепи-
сать протокол, чтобы у канди-
дата Тихановской осталось все-
го 20 процентов, хотя именно 
она победила на этом участке. 
«Почему это надо делать нашими 
руками? Как нам смотреть в глаза 
людям?» – сокрушались учителя, 
которые были членами комиссии. 
Известно, что после публикации 
Сергей Сташевский ушел со своей 
должности, однако уголовное дело 
по данному факту возбуждено не 
было.

Адарья ГушТыН.
(TUT.BY)

«Ну так это же вранье 
сумасшедшее!»

Как работников МАЗа, членов участковой избирательной комиссии, уговаривали подписать  
нужный протокол на президентских выборах

«Принять какие-либо меры в настоящее время  
не представляется возможным…»

Факт налицо: в опублико-
ванной записи председатель 
комиссии Владимир Усачёв 
уговаривает коллег подписать 
протокол с нужными цифра-
ми. Те сначала, как понятно 
из аудиоподтверждения, не 
соглашались, но, как выясни-
лось позже, в итоге протокол 
был все же подписан. Однако 
избиратели в тот вечер окон-
чательные цифры не увидели, 
хотя собрались у входа в Дом 
культуры.

– Один из членов комис-
сии открывал окно, чтобы 
люди слышали, что они не 
соглашаются, – сказал TUT.
BY один из очевидцев. – Но 
потом это заметили, и окно 
закрыли. Членов комиссии 
вывезли на автобусе, уже 
ночь была, в сопровождении 
силовиков. А людей, кото-
рые пришли посмотреть на 
протокол, разогнали, были и 
задержанные.

Как стало известно, вопро-
сы к работе комиссии на участке 
№70 были еще во время досроч-
ного голосования. Независимые 
наблюдатели писали заявление 

в РУВД Заводского района о 
том, что подсчеты наблюдателей 
и комиссии отличаются, проси-
ли провести проверку по факту 
фальсификации. Но заявление 
из милиции перенаправили в 
Заводскую районную комиссию 
по выборам президента, и вот 
что там ответили (копии доку-
ментов есть в редакции):

«В соответствии с чч.5 и 
6 ст.55 Избирательного кодек-
са количество избирателей, 
получивших бюллетени, уста-
навливается по списку изби-
рателей. Визуальный подсчет 
количества избирателей, при-
нявших участие в голосовании, 
на который вы (наблюдатели) 
в своем заявлении ссылаетесь, 
не имеет правового значения, 
поскольку не предусмотрен 
избирательным законодатель-
ством».

Ответ датирован 14 августа, 
в документе отмечается, что 9 
августа участковая комиссия 
прекратила свои полномочия, 
поэтому проверить информа-
цию, изложенную в заявлении 
наблюдателей, не представляет-
ся возможным.

Такие же жалобы писа-
ли наблюдатели и на действия 
комиссии на 72-м участке, кото-
рый также расположился в ДК 
МАЗ, однако и на их обращения 
пришел ответ, что нарушений 
не установлено. Итоговый про-
токол голосования не вывесили 
и на этом участке.

Тогда наблюдатели и изби-
ратели подали коллективную 
жалобу в Генеральную про-
куратуру, оттуда заявление 
передали в Центризбирком. 
Председатель ЦИК Лидия 
Ермошина в ответе поясни-
ла, что если комиссии и не 
вывесили протоколы, то это 
нарушение «имеет процедур-
ный характер и не влияет на 
голосование на участке».

«Принять какие-либо меры 
в настоящее время не пред-
ставляется возможным, – ука-
зано в ответе Центральной 
избирательной комиссии за 21 
сентября. – Иного механизма 
ознакомления наблюдателей и 
избирателей с протоколами о 
результатах голосования, кроме 
как вывешивание копий этих 
протоколов, законодательство 

не устанавливает. Участковые 
и территориальные комиссии 
по завершении выборов пре-
кратили свои полномочия. 
Центральная комиссия указан-
ными протоколами или их копи-
ями не располагает, поскольку в 
ЦИК они не предоставляются».

Заметим, это не первый 
случай, когда в СМИ попадает 
запись обсуждения итогово-
го протокола на выборах-2020. 
Ранее был опубликован раз-
говор членов избирательной 
комиссии в Витебске с главой 
Октябрьского района Сергеем 
Сташевским. На встрече с чле-
нами комиссии участка №25 
он заставлял их переписать 
протокол, чтобы у кандидата 
Тихановской осталось всего 
20%, хотя именно она победи-
ла на этом участке. «Почему 
это надо делать нашими рука-
ми? Как нам смотреть в глаза 
людям?» – сокрушались учителя, 
которые были членами комис-
сии. Известно, что после публи-
кации Сергей Сташевский ушел 
со своей должности, однако 
уголовное дело по данному фак-
ту возбуждено не было.

Шила в мешке не утаишь

Владимир усачёв – председатель избирательной комиссии участка №70, Татьяна Малиновская – 
секретарь комиссии. Они же вместе проводили и парламентские выборы в 2019 году. Когда на днях 

Т.Малиновской позвонили журналисты, она даже не захотела разговаривать про аудиозапись.

Напомним: фальсификация выборов – уго-
ловное преступление, за это грозит до 5 лет 
лишения свободы (ст. 192 УК). А потому сразу 
возникает вопрос: куда смотрит Генеральная 
прокуратура, ее прокуроры на местах? Они не 
знают, что по происшедшему на избиратель-
ном участке №70 нужно срочно возбуждать 
уголовное дело и вести расследование с уче-
том всех требований закона? Играют в молчан-
ку? Запрет властей? Но народ не слепой и не 
глухой. Почему десятки тысяч неравнодушных 
людей вот уже третий месяц выходят на улицы 
с требованием признать сфальсифицированные 
президентские выборы 9 августа недействитель-
ными? Народ не может смириться с тем, что его 
волеизъявление грубейшим образом попрано 
теми, кто, казалось бы, в первую очередь дол-
жен стоять на страже закона. Не вывесили ито-
говые протоколы ни на одном-двух участках, в 
Минске – почти на всех. Вот и лопнуло терпение 
у избирателей. А против них – ОМОН, водоме-
ты, бронетранспортеры, стрельба, взрывчатые 
спецсредства…

Крючкотворство Л.Ермошиной, как и других 
многочисленных чиновников вертикали, вызыва-
ет не что иное, как возмущение у оскорбленного 
электората. И никакими отписками не скроешь 
те брутальные фальсификации, которые имели 
место во время президентских выборов. Шила в 
мешке не утаишь.

Будут в стране справедливость, демократия – 
будут и мир и спокойствие. Именно этого желают 
миллионы людей.

ПОСЛЕСЛОВИЕ
Можно не сомневаться, со временем всплывет 

еще множество других аудиозаписей, свидетель-
ствующих о том, какие уголовные преступления 
совершались под прессингом власти на избира-
тельных участках в дни голосования на прези-
дентских выборах.

Народ справедливо требует проведения новых 
– честных и по-настоящему демократических – 
выборов. И они должны состояться как можно 
скорее.

РаЗоБЛаЧЕнИЕ
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Вас ИнТЕРЕсУЕТ…

В последнее время те, кто пока у власти, часто вспоминают о так называемом 
всебелорусском народном собрании. Мол, на нем и будут определены пути дальнейше-
го развития страны.

Скажите, пожалуйста, какими правовыми документами закреплен статус все-
белорусского народного собрания? И каким образом делегируются на него участники?

Зинаида КАЛЕНКОВИЧ.

Всебелорусское 
народное собрание

Что оно собой представляет?
Всего прошло пять так 

называемых всебелорусских 
народных собраний. Накануне 
каждого А.Лукашенко издавал 
специальный указ, в первых 
абзацах которого была ссылка 
на 37-ю статью Конституции 
– о том, что граждане 
Республики Беларусь имеют 
право участвовать в реше-
нии государственных дел как 
непосредственно, так и через 
свободно избранных предста-
вителей.

Президентскими указами 
устанавливается и числен-
ность участников всебелорус-
ского народного собрания. 
Например, на пятое собрание 
пригласили 2500 человек, в том 
числе от каждой области – по 
350 человек, от Минска – 400 
человек. Делегатов избира-
ют на районных (городских) 
собраниях уполномоченных, 
которые в свою очередь, как 
написано в указе, «избирают-
ся коллективами работников 
организаций, военнослужащи-
ми и работниками воинских 
частей, расположенных на 
территории района (города), 
гражданами по месту житель-
ства, общественными объ-
единениями в соответствии с 
нормами представительства, 
установленными районными 
(городскими) организацион-
ными комитетами», затем 
«списки избранных участни-
ков собрания представляются 
областными, Минским город-
ским организационными коми-
тетами в Республиканский 
организационный комитет».

Совет министров и 
Управление делами президента 
подсчитывает смету расходов 
на подготовку и проведение 
всебелорусского собрания, 
согласует ее с Республиканским 
организационным комитетом, 
после чего смету утверждает 
глава государства. 

Юристы говорят так: все-
белорусское народное собра-
ние – не конституционный 
орган, значит, его решения 
носят необязательный харак-
тер. Участники собрания могут 
обсуждать любые темы, выска-
зывать свое мнение, но его 
можно учитывать, а можно не 
учитывать. Даже на официаль-
ных государственных сайтах 
это мероприятие часто называ-
ют «особой формой народов-
ластия».

«Это чисто пиаровское 
мероприятие, которое не при-
нимает никаких обязательных 
документов, – высказывают 
свое мнение юристы, с кото-
рыми общалась «Народная 
Воля». – Прямая демократия 
– это референдум. А решение, 
принятое на всебелорусском 
собрании, – нигде не прописа-
но, что с ним делать. О рефе-
рендуме все четко написано 
в Избирательном кодексе и 

в Конституции, а про всебе-
лорусское собрание там – ни 
слова! Можно ссылаться на 
демократию, но никакими 
актами законодательства 
это собрание не подкреплено, 
кроме того, что в президент-
ском указе прописано, как оно 
созывается».

А вот экс-судья 
Конституционного суда юрист 
михаил Пастухов напомнил 
«Народной Воле» про закон «О 
республиканских и местных 
собраниях».

– В этом законе говорит-
ся, что республиканские и 
местные собрания как основ-
ная форма непосредственного 
участия граждан Республики 
Беларусь в управлении дела-
ми общества и государства 
созываются для обсужде-
ния вопросов государствен-
ной и общественной жизни, 
– говорит Михаил Пастухов. 
– Установлено, что республи-
канские собрания могут про-
водиться по указу президента. 
Только он один может соби-
рать такого рода собрания или 
давать на них согласие. По это-
му закону получается, что все-
белорусское народное собра-
ние – это легитимное меро-
приятие. Но, с другой стороны, 
можно обсуждать, насколько 
демократичен такой порядок, 
нужно ли получать высочай-
шее согласие, чтобы провести 
республиканское собрание. 
На мой взгляд, это какой-то 
квазиконституционный орган. 
Всебелорусское народное 
собрание в Конституции пря-
мо не упоминается, но подкре-
пляется ссылкой на этот закон.

В законе подробно рас-
писано, кто приглашается на 
республиканское собрание 
для обсуждения важнейших 
вопросов. По традиции, это 
отчет президента за послед-
ние пять лет и планы на новую 
пятилетку.

Совершенно точно, что 
всебелорусское народное 
собрание не может принимать 
какие-то правовые акты, в 
том числе вносить поправки в 
Конституцию, в законе об этом 
нет ни слова.

В законе написано, что 
решение республиканско-
го собрания принимается 
открытым голосованием про-
стым большинством голосов 
и оформляется резолюцией, 
которая в трехдневный срок 
направляется президенту. 
Он ее рассматривает и при-
нимает решение по вопросам, 
входящим непосредственно в 
его компетенцию. По вопро-
сам, относящимся к компе-
тенции других госорганов, 
Администрация президен-
та направляет в эти органы 
резолюцию республиканского 
собрания для рассмотрения и 

принятия решения. Решение 
по резолюции должно быть 
принято в трехмесячный 
срок со дня ее поступления в 
Администрацию президента.

Много возникает правовых 
вопросов по поводу легитим-
ности такого мероприятия и 
принятых решений. Потому 
что переводятся решения на 
конкретные органы власти.

Всебелорусское собрание 
не вправе принимать каких-то 
решений, может только при-
нимать резолюции. Принять 
поправки в Конституцию оно 
не может. Они должны про-
ходить по действующей редак-
ции Конституции только через 
референдум.

– А Палата представите-
лей? лукашенко не раз гово-
рил, что парламент будет при-
нимать Конституцию.

– Парламент, согласно 
новой редакции Конституции 
1996 года, может вносить 
поправки только в некото-
рые разделы Конституции, не 
самые существенные, в том 
числе в те, которые касают-
ся избирательной системы, 
органов власти. А по вопро-
сам основ Конституционного 
строя, правового статуса чело-
века и гражданина, системы 
органов власти и порядка вне-
сения поправок в Конституцию 
– это только через референдум.

– А полномочия президен-
та парламент может урезать?

– Нет. Это только через 
референдум.

– значит, референдум 
неизбежен? Не получится 
так: всебелорусское собрание 
попросит парламент принять 
поправки в Конституцию, 
президент согласится, госор-
ганы согласуют, парламент 
одобрит – и все, получайте 
новый основной закон!

– А Конституционный 
суд скажет, что все соот-
ветствует Конституции. Да, 
такой ход мыслей тоже может 
быть. Это легкий путь обхода 
Конституции. Но это фикция.

– с другой стороны, 
лукашенко тоже говорил про 
референдум…

– На референдуме мы можем 
получить еще более убийствен-
ный результат, чем на выборах. 
Дело в том, что к референду-
му интерес может проявить 
и Россия. Россияне хотели бы 
выкатить на референдум вопро-
сы о дальнейшей интегра-
ции, Союзном государстве, 
Конституционном акте. В общем, 
это очень сложный вопрос. Но 
пока видно, что власть хотела бы 
пойти по легкому пути – прове-
сти до конца года всебелорусское 
собрание, возможно, утвердить 
резолюцию при помощи Палаты 
представителей и таким образом 
подготовить основу для будущих 
выборов…

Марина КОКТыш.

Сяргей ГРЫНЕВІЧ, адзін з топавых мастакоў Гродна:

«Падчас рэвалюцыі  
 мне не працуецца...»

У Гродне адкрылася рэтраспектыўная выстава Сяргея Грыневіча «8-ы рэгіён». Ён – адзін з самых вядомых 
мясцовых мастакоў, карціны якога можна пабачыць у шмат якіх краінах свету.

ВЕРнІсаЖ

Прадстаўлены блізу 80 твораў.  
Яны месцяцца ў 10 пакоях на трох 
паверхах толькі што адрэстаўрырава-
нага будынка ў Старым горадзе.

Спачатку была ідэя адкрыць 
выставу на смеццеперапрацоўчым 
заводзе, але яна не знайшла 
падтрымкі, хаця, як лічыць сам 
мастак, гэта магло быць вельмі кан-
цэптуальна. Праблема ў тым, што ў 
Гродне цяжка знайсці памяшканне, 
дзе можна было б выставіць вялізныя 
творы Грыневіча. Паводле адукацыі 
Грыневіч манументаліст, некаторыя 
яго працы маюць памеры шэсць і 
больш метраў у шырыню.

У творчасці мастака гэта другая 
рэтраспектыва – першая адбылася ў 
Швейцарыі, дзе Грыневіч часта бывае 
і напісаў шмат карцін. У “8-м рэгіёне”, 
паводле яго слоў, прадстаўлены тво-
ры з розных праектаў розных часоў.

Што за 8-ы рэгіён?
Сам мастак кажа, што яго выста-

ва – пра ўнутраную эміграцыю. 
Кожны імкнецца патрапіць туды, 
каб пазбегнуць кантактаў з сістэмай, 
бюракратыяй. Толькі вось, маўляў, як 
бы ты гэтага ні хацеў, сістэма сама да 
цябе прыходзіць.

“У нас у Беларусі, як вядома, ёсць 
7 рэгіёнаў, ну а 8-ы – гэта і ёсць тая 
прастора ўнутранай эміграцыі, – 
тлумачыць мастак і, смеючыся, дадае: 
– Сёння гэта можа гучаць актуальна, 
як “Шчучыншчына”. Гэта тое месца, 
куды мы імкнёмся, але наша мара ўсё 
ж застаецца марнай”.

«Я працую пэндзлямі 
12-га памеру»

Грыневіч заўважае, што выстава 
хоць і з’яўляецца рэтраспектыўнай, 
але далёка не ўсё змясцілася ў 
дзесяці залах – не хапіла месца. 

А таму, маўляў, давялося выбіраць 
урыўкі з некаторых праектаў, 
некаторыя асобныя тэмы так і не 
ўдалося выставіць.

Дарэчы, тэматычна выстава 
вельмі разнастайная, кожная зала 
ўмоўна прысвечана асобнай тэме: у 
першай – біблейская тэматыка, далей 
партрэты, зала з творамі на тэму 
вайсковай сімволікі, ёсць “Ленінскі 
пакой”, Total glamur, “Пагоня”, “Дзень 
Незалежнасці” і г.д.

Журналісты цікавяцца, якая 
тэма найбольш блізкая аўтару. Ён 
на нейкі момант задумваецца і 
нарэшце прызнаецца, што не ведае 
адказу на гэта пытанне. Праўда, 
дадае, што любіць маляваць пар-
трэты. Дарэчы, кажа, працуе шмат і 
хутка, нягледзячы на манументаль-
насць сваіх карцін.

“Я люблю назіраць за жыццём і 
людзьмі, – прызнаецца мастак. – А 
потым проста гэта адлюстроўваю. 
Прычым я працую пэндзлем 12-га 
памеру”.

У першай зале вялікая карціна 
“Тайная вячэра”. Біблейскі сюжэт у 
інтэрпрэтацыі Грыневіча заўважна 
адрозніваецца ад таго, што ў свой 
час стварыў Леанарда да Вінчы. 
Спадар Сяргей лічыць, што з лёг-
кай рукі класіка гэты біблейскі сюжэт 
увасабляўся вельмі і вельмі тэатраль-
на, і гэта, маўляў, стварала пэўную 
штучнасць.

“Але, згодна з Бібліяй, рыбакі 
сабраліся ў шынку, бо не клявала 
рыба, сядзелі, размаўлялі, – мяркуе 

аўтар. – І я проста паставіўся да 
гэтай сітуацыі, каб максімальна паз-
бегнуць тэатральнасці і штучнасці”.

«Гумар і іронія  
ратуюць свет»

Прац, якія датаваны 2020 годам, 
вельмі мала. Мастак тлумачыць гэта 
тым, што з пачаткам пандэміі, а пазней 
і рэвалюцыі праца спынілася. Кажа: 
шмат каго з яго калег гэта натхніла на 
стварэнне новых воразаў, але не яго.

“Падчас рэвалюцыі мне наогул не пра-
цуецца, – кажа Грыневіч. – За апошнія 
тры месяцы я нічога не намаляваў. Я 
пастаянна тыкаю ў тэлефон і нічога не 
магу з гэтым зрабіць”.

Нехта звярнуў увагу на тое, што 
ў рэфлексіях аўтара на грамадскія 

падзеі ў нашай краіне прысутнічае 
доля іроніі і сарказму. Але, лічыць 
мастак, менавіта гумар і іронія 
заўсёды ратуюць свет.

“І ў нашай рэвалюцыйнай сітуацыі 
гэта адзінае, што падтрымлівае, – 
заўважае Грыневіч. – Гумар – гэта 
наогул лепшая зброя супраць дыкта-
туры. Гэта не я прыдумаў, але пагад-
жаюся цалкам”.

Падзея не толькі  
для Гродна,  

але і для Беларусі
Куратар выставы ірына 

варкулевіч кажа, што вельмі 

ўражана рэтраспектыўнай выставай 
Сяргея Грыневіча.

“Цяжка зразумець, як, маю-
чы такога мастака сусветнага 
ўзроўню, Гродна не мае яго пры-
ватнага музея, – з сумам заўважае 
мастацтвазнаўца. – Я ўяўляю, калі 
б ён быў ураджэнцам Амстэрдама 
ці Берліна...”

І, трохі памаўчаўшы, дадае, што ў 
Гродне наогул няма такіх пляцовак, 
дзе можна выстаўляць манументаль-
ныя творы.

Спадарына Ірына вельмі 
ўдзячна мецэнатам, якія дазволілі 
праводзіць у іх адрамантаваным 
памяшканні выставы, што робяцца 
падзеяй не толькі для Гродна, але і 
для ўсёй Беларусі.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Вышел новый приказ 
Министерства здравоохранения по 
поводу оказания медпомощи пациен-
там с COVID-19. В нем, как и ранее, 
прописано, что нужно, чтобы поста-
вить диагноз COVID-19, кого будут 
госпитализировать, на какие сутки 
тестировать контакты. Что меняется 
для пациентов?

Кого будут считать 
инфицированным COVID-19
Чтобы поставить диагноз 

COVID-19, достаточно одного из 
этих критериев:

1) Однократный положительный 
тест ПЦР. Это результат мазка из 
носоглотки.

2) Типичная рентгенологиче-
ская симптоматика (по данным КТ), 
клиническая картина, положитель-
ный тест лабораторной диагностики 
(в том числе иммунохимическими 
методами).

3) Один положительный тест 
серологической диагностики (в том 
числе иммунохимическими мето-
дами) в сочетании с клинической 

картиной инфекции COVID-19 или 
один положительный тест сероло-
гической диагностики (в том чис-
ле иммунохимическими методами) 
при отсутствии клиники (бессим-
птомная форма) у контактов 1-го 
уровня.

В предыдущем приказе №690 
отсутствовал момент о том, что диа-
гноз могут поставить при одном 
положительном тесте серологи-
ческой диагностики (в том числе 
иммунохимическими методами) при 
отсутствии клиники (бессимптом-
ная форма) у контактов 1-го уровня. 
Сейчас он прописан.

Кого при COVID-19 
госпитализируют

Сейчас обязательно в больницу 
будут класть:

1) пациентов с пневмонией и 
одновременно инфекцией COVID-19 
(или подозрением на инфекцию 
COVID-19). При этом степень тяже-
сти течения пневмоний в сочетании 
с COVID-19 не уточняется;

2) пациентов с осложненным 
или тяжелым течением инфекции 
COVID-19 при наличии факторов 
риска.

Факторы риска – это возраст 
старше 55 лет, наличие хотя бы 
одного из этих заболеваний: мор-
бидное ожирение (индекс массы 
тела равен или больше 40), сахар-
ный диабет, хроническая кардио-
васкулярная патология с сердечной 
недостаточностью, хроническая 
патология легких (бронхиальная 
астма, хроническая обструктивная 
болезнь легких, бронхоэктатиче-
ская болезнь, муковисцидоз и т.д.), 
злокачественные новообразова-
ния, заболевание, лечение которого 
осуществляется с использованием 
иммуносупрессивных, глюкокор-
тикоидных лекарственных средств, 
трансплантация солидных органов 
или костного мозга, туберкулез, 
вирусные гепатиты, онкогематоло-
гические и системные заболевания 
соединительной ткани.

По предыдущему приказу от 1 

июля №690 госпитализировали в 
случаях:

1) среднетяжелого и тяжелого 
течения COVID-19 (или подозре-
ния на него) при наличии факторов 
риска и/или необходимости назна-
чения лекарства гидроксихлорохин;

2) острого респираторного 
дистресс-синдрома с инфекцией 
COVID-19.

А по более раннему приказу 
№615 от 5 июня 2020 года госпи-
тализировали пациентов с пнев-
монией с инфекцией COVID-19 
(или подозрением на инфекцию 
COVID-19) или острым респира-
торным дистресс-синдромом с 
инфекцией COVID-19.

На какие сутки будут брать 
анализ перед операцией

Документ меняет сроки лабора-
торного обследования пациентов на 
инфекцию COVID-I9 при их подго-
товке к плановой госпитализации. 
Если раньше ПЦР-тест на коронави-
рус пациентам, которым нужна опе-

рация, делали за 2−3 дня до плановой 
госпитализации, то сейчас будут – за 
2−5 дней. Та же ситуация и с бере-
менными перед госпитализацией и 
оказанием акушерско-гинекологиче-
ской помощи.

В каком случае переведут  
в реанимацию

Сейчас в реанимацию будут 
переводить при сатурации (насыще-
нии крови кислородом) ниже 88% 
при дополнительной подаче кислоро-
да через носовые канюли (или лице-
вую маску) 5 л/мин, по предыдуще-
му приказу сатурация при таких же 
условиях должна была быть 90% и 
ниже. Также сейчас для перевода в 
реанимацию систолическое артери-
альное давление должно быть менее 
80 мм рт.ст., ранее это было – менее 
90 мм рт.ст.

Как тестируют контакты
Так как сейчас период самоизо-

ляции сокращен с 14 дней до 10 дней, 
изменились и сроки тестирования 

контактов 1-го уровня. Сейчас таким 
контактам будут делать ПЦР-тест на 
7-е сутки с даты последнего контакта 
или тест иммунохимическими мето-
дами на 9-е сутки с даты последнего 
контакта. Если результат отрицатель-
ный, то наблюдение заканчивается 
на 10-е сутки.

Также тестируют контакты 2-го 
уровня в возрасте до 10 лет. При 
возникновении симптомов заболева-
ния им делают ПЦР-тест, и если он 
положительный, то наблюдают как 
заболевшего.

Что с легкими и 
бессимптомными формами 

COVID-19?
Сейчас при бессимптомной фор-

ме коронавирусной инфекции меди-
цинское наблюдение осуществляют 
в течение 14 дней с даты последнего 
контакта. Повторная лабораторная 
диагностика не проводится.

По предыдущему приказу при 
такой форме COVID-19 повторное 

тестирование (экспресс-тест) прово-
дили на 14-е сутки от момента кон-
такта (кроме пациентов, которые 
являлись контактами 1-го уровня 
с проведенным экспресс-тестом на 
13-е сутки). И если иммуноглобули-
ны М по тесту были положительные 
(это говорит о том, что человек еще 
болеет), то больничный закрывали 
на 21-й день от момента контакта.

При легкой форме коронави-
русной инфекции медицинское 
наблюдение будет осуществляться в 
течение 14 дней с даты последнего 
контакта. При сохранении клиниче-
ских симптомов оно продлевается до 
момента их исчезновения. Повторная 
лабораторная диагностика не прово-
дится.

По предыдущему приказу повтор-
ное тестирование проводили на 14-е 
сутки от момента контакта или после 
исчезновения клинических симпто-
мов. И если иммуноглобулины М по 
тесту были положительны, то боль-
ничный закрывали на 21-й день от 
момента контакта.

ВаШЕмУ  ВнИманИЮ!

БУДЬТЕ ЗДоРоВЫ!

Кого при COVID-19 будут госпитализировать, тестировать и переводить в реанимацию

738 новых случаев
К сожалению, коронавирус не 

отступает. За позавчерашние сутки в 
Беларуси было зарегистрировано 738 
новых случаев заболевания. Эта цифра 
не может не настораживать. Поэтому 
оберегайтесь, как только можно!

Многие, конечно, перено-
сят болезнь в легкой форме. Но 
не обходится и без летальных 
исходов. За те же сутки умерли 
четыре человека, заразившихся 
COVID-19.

сТаЛа ВЯДома…

У Паўла Латушкі каранавірус
У Паўла Латушкі, які вымушаны 

знаходзіцца ў Вільнюсе, каранавірус. Пра 
гэта ён паведаміў у сваім тэлеграм-канале.

«На жаль, у мяне дыягнастава-
ны каранавірус. У цэлым я адчуваю 

сябе добра, тэмпературы не маю. 
Знаходжуся на самаізаляцыі, але пра-
цягваю працаваць, бо лічу, што для нас 
зараз вельмі важна iсцi да перамогi», – 
напісаў член Каардынацыйнай рады.
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ПаЗІцЫЯ

Ігар БАРЫСАЎ:
«Тэст станоўчы, а сімптомаў няма!»

Старшыня Беларускай сацыял-дэмакратычнай партыі (Грамада) распавёў “Народнай Волі”, што ягоная жонка Алена 
ачуняла ад каранавіруса, а ён, наадварот, захварэў. Але ні ў палітыка, ні ў ягонай дачкі, якая таксама мае станоўчы 

вынік тэста на COVID-19, сімптомы хваробы не праявіліся.

Что можно и чего нельзя делать  
под домашним арестом?

Маці Дар’і Домрачавай:
«Дачка не была на інаўгурацыі…»

Ларыса Мініна распавяла “Народнай Волі”, што з 27 жніўня Дар’я знаходзіцца ў Кітаі.

Можно ли приходить на стадион без маски?

«Гэта быў правільны ход…»
Міжнародны гросмайстар Уладзіслаў Кавалёў распавёў «Народнай 

Волі» пра тое, чаму ён адмовіўся гуляць у чэмпіянаце Беларусі.

– У нас узялі кроў на аналіз, 
і ў жонкі вынік адмоўны, яна 
можа па вуліцы хадзіць, у яе 
выпрацаваліся антыцелы, а я 
мушу яшчэ сядзець дома, бо тэст 
даў станоўчы вынік, – разводзіць 
рукамі Барысаў.

– Але ж вы былі амаль два 
тыдні на самаізаляцыі як кан-
такт першага ўзроўню. Колькі 
дзён яшчэ павінны адбыць 
дома?

– Ну вось таксама пытанне! 
Ніхто пра гэта не распавядаў. 
Напэўна, праз тыдзень ужо 
можна па-новаму здаваць тэст. 
Відаць, усё ж такі 21 дзень з таго 
моманту, як падпісаў дакумент аб 
самаізаляцыі, павінен буду адсяд-
зець дома.

– вы на бальнічным? 
Пытаюся, бо ў сацсетках прайш-
ла пагалоска, што тым, у каго 
няма сімптомаў COVID-19, 
цяпер лісток непрацаздольнасці 

быццам бы не выдаюць – нават 
пры станоўчым тэсце.

– Шчыра кажучы, не ведаю, 
бо і я, і жонка адмовіліся ад 

бальнічнага. У нас афіцыйна част-
ковая занятасць, таму мы не маем 
неабходнасці ў гэтых паперках.

– міліцыя прыходзіць правя-
раць, як вы выконваеце рэжым 
самаізаляцыі?

– Не, за два тыдні яшчэ ні 
разу не наведвалі нас. Відаць, 
усе праваахоўнікі зараз іншымі 
справамі заняты: сцягі здымаюць, 
пратэстоўцаў разганяюць.

– У вас жа першы тэст на 
каранавірус быў адмоўны?

– Так. І я быў гэтаму рады.
– У адной з вашых дачок 

тэст на каранавірус таксама даў 
станоўчы вынік. А сімптомы 
хваробы нейкія праявіліся?

– Не, нават насмарку няма! У 
мяне, дарэчы, на два-тры дні нос 
заклала, але неяк незаўважна потым 
адпусціла. Я вось думаю: можа, яны 
мяне наўмысна гэтым станоўчым 
тэстам дома трымаюць, каб па 
мітынгах не хадзіў? (Смяецца.)

Валерый Варанецкі – таксама з каранавірусам…
Дэпу т ат Па латы 

прадстаўнікоў і былы амбасадар 
Беларусі ў Аўстрыі павінен быў 
напрыканцы мінулага тыдня зае-
хаць у рэдакцыю “Народнай Волі” 
– мы з ім дамаўляліся на інтэрв’ю. 
Але ператэлефанаваў і паведаміў, 
што не зможа: маўляў, самаадчу-
ванне не вельмі, відаць, падкасіла 
хвароба. На гэтым тыдні 
высветлілася, што ў Валерыя 

Варанецкага – каранавірус.
– валерый іосіфавіч, відаць, 

абдымаліся з Андрэем савіных 
у Авальнай зале? Ён жа такса-
ма з гэтым вірусам дома ўжо 
некалькі тыдняў…

– Не абдымаліся, але сапраўды 
атрымалася так, што блізка 
да мяне Андрэй падыходзіў. 
Насамрэч ў Палаце прадстаўнікоў 
шмат хто хварэе. Відаць, Божая 

кара… Яно так у жыцці і здара-
ецца. Практычна ўся камісія па 
ахове здароўя захварэла, многа 
дэпутатаў ад горада Мінска так-
сама з вірусам. Ну і я пакуль на 
бальнічным.

– А што ў вас з сімптомаў?
– Высокая тэмпература. 

У суботу пачала падвышац-
ца да 38–39. Я збіваю, але яна 
трымаецца, стан такі не вельмі 

добры. Пахі, дарэчы, адчуваю. 
Днямі зрабілі тэст, і пацвердзіўся 
каранавірус. І сям’я цяпер такса-
ма на ізаляцыі.

– У бальніцу вам не 
прапаноўвалі?

– Прапаноўвалі, але, на маю 
думку, хварэць лепей дома. 
Паглядзім, канешне, як будзе. Дай 
Божа, выкарабкаемся!

Марына КОКТыш.

Не так давно некоторым 
политзаключенным изменили 
меру пресечения – выпустили под 
домашний арест.

Напомним, что из СИЗО 
КГБ вышли член президиума 
Координационного совета, извест-
ный медиатор Лилия Власова, 
адвокат Марии Колесниковой 
Илья Салей, фигуранты «дела 
PandaDoc» – главный бухгалтер 
Юлия Шардыко, специалист по 
кадрам Владислав Михолап, дирек-
тор минского офиса компании 
Дмитрий Рабцевич.

Могут ли те, кто находится 
под домашним арестом, прини-
мать гостей, разговаривать по 
телефону, выходить на прогулки 
и в магазин, читать новости в 
интернете?

«Народная Воля» посмотрела, 
что по этому поводу написано в 
Уголовно-процессуальном кодексе.

«Домашний арест заключа-
ется в изоляции подозреваемо-
го или обвиняемого от общества 
без содержания его под стражей, 
но с применением правоограни-
чений, определенных прокуро-
ром или его заместителем, пред-
седателем Следственного комитета 
Республики Беларусь, председа-
телем Комитета государствен-
ной безопасности Республики 
Беларусь или лицами, исполняю-
щими их обязанности, либо судом, 
– говорится в статье 125 УПК. 
– Домашний арест может сопрово-
ждаться следующими мерами, при-

меняемыми как в отдельности, так 
и в допустимой совокупности:

1) запретом выхода из жили-
ща полностью или в определенное 
время;

2) запретом телефонных пере-
говоров, отправления корреспон-
денции и использования средств 
связи, за исключением случаев, 
предусмотренных пунктом 5 части 
2 настоящей статьи;

3) запретом общаться с опреде-
ленными лицами и принимать кого 
бы то ни было у себя;

4) применением электрон-
ных средств контроля, перечень 
которых определяется Советом 
Министров Республики Беларусь, и 
возложением обязанности носить 
при себе эти средства и обслу-
живать их работу. Порядок при-
менения, ношения и обслужива-

ния этих средств устанавливается 
Министерством внутренних дел 
Республики Беларусь;

5) возложением обязанности 
отвечать на контрольные телефон-
ные звонки или иные сигналы кон-
троля, звонить по телефону или 
лично являться в определенное 
время в орган дознания или дру-
гой орган, осуществляющий надзор 
за поведением подозреваемого или 
обвиняемого;

6) установлением наблюдения 
за подозреваемым или обвиняемым 
или его жилищем, а также охраной 
его жилища или отведенного ему в 
жилище помещения;

7) другими подобными мера-
ми, обеспечивающими надлежащее 
поведение и изоляцию подозрева-
емого, обвиняемого от общества».

Галина РуТ.

В ТЕмУ

Илья Салей не может 
видеться даже с мамой!

Отец адвоката Ильи Салея рассказал журналистам, что его 
сыну запрещено выходить на улицу, видеться с родными и друзьями 
и даже мамой, потому что сын живет отдельно от нее!

«Единственное – у него дома нет сотрудника милиции, он 
находится там один, но проверяют его регулярно, несколько раз в 
сутки: сотрудники милиции и приходят, и звонят, – поведал отец и 
адвокат Ильи Василий Салей. – Поскольку Илья живет один, не с 
нами, то видеться с ним я могу только как его адвокат, не как член 
семьи. Мама его увидеть не может – по УПК он может видеться 
только с совместно проживающими членами семьи».

Нагадаем, што не так даўно 
рэзанансная гісторыя адбылася 
з мікітам Домрачавым – бра-
там шматразовай алімпійскай 
чэмпіёнкі па біятлоне. Мікіту 
вельмі жорстка затрымалі ў 
Мінску сілавікі, калі ён ехаў на 
ровары да мамы. З аддзела міліцыі 
збітага хлопца даставілі ў бальніцу, 
толькі раніцай ён з’ехаў дадому, 
адмовіўшыся ад шпіталізацыі.

“Відавочна, якое маё стаўленне 
і стаўленне грамадства да ўсяго, 
што мы назіраем, – распавёў затым 
Мікіта Домрачаў “Трыбуне”. – 
Толькі немагчыма беларусам дагру-
кацца ні да кога – ні да ўлад, ні да 
сілавікоў. Людзям хочацца вярнуць 
усё ў чалавечае, законнае рэчышча, 
але пакуль не атрымліваецца гэта 
зрабіць. Ва ўсіх адна пазіцыя, і я не 
ведаю людзей, якія падтрымліваюць 
усё, што адбываецца. Усе людзі ў 
маім асяроддзі проста здзіўляюцца, 
чаму Беларусь перажывае такія 
падзеі.

Што датычыцца сястры, 
то яна сама пра ўсё даведалася 
з інтэрнэту, спрабавала звязацца 
са мной… І наконт якіх-небудзь 
каментарыяў – гэта асабістая 
справа кожнага, казаць ці не. Я 
таксама не магу абмяркоўваць 

рашэнне сястры. Не бяруся ні асуд-
жаць яе, ні прасіць неяк камента-
ваць. У кожнага свае абставіны і 
свае рашэнні”.

Дар’я Домрачава ў рэшце рэшт 
падзялілася меркаваннем аб тым, 
што адбываецца ў краіне.

“Нешта робячы, прадпрымаю-
чы нейкія крокі, важна разлічваць 
на вынік, – сказала алімпійская 
чэмпіёнка. – Я абсалютна даклад-
на разумею, што мой публічны 
гнеў не вырашыць грамадскіх пра-
блем. Магчыма, гэта дапаможа 
самасцвердзіцца ў вачах іншых, 
атрымаць чыёсьці адабрэнне, маг-
чыма, на душы стане лягчэй, але да 
мэты дакладна не прывядзе.

Мы ўсе бачым, што ў краіне 
праблемы, а каб спрыяць іх выра-
шэнню, бесcэнсоўна скалынаць 
паветра агрэсіўнымі словамі з 
аднаго боку і, абсалютна дакладна, 
бессэнсоўна з другога боку зваль-
няць, арыштоўваць і дубасіць люд-
зей на вуліцах… не важна, выпад-
кова апынуліся ў «гарачых» мес-
цах або наўмысна, тваіх, чыіхсьці 
блізкіх ці не – усе аднолькавыя.

Пакуль відавочна, што ўсе 
падобныя дзеянні толькі яшчэ больш 
раз’юшваюць супрацьлегласці, 
пагаршаюць сітуацыю і распальва-

юць абстаноўку.
На дадзены момант я пакуль не 

бачу таго свайго кроку, здзейсніўшы 
які, змагу па-сапраўднаму дапамаг-
чы вырашэнню праблем у краіне.

А вось з боку дзяржаўных 
органаў, каб урэгуляваць сітуацыю 
і вырашыць праблемы людзей, 
павінны знайсціся ідэі цікавейшыя, 
чым «завалілі/арыштавалі/
звольнілі». Не ў першабытным жа 
веку жывём… Людзі хочуць быць 
пачутымі.

Трэба ўсім супакоіцца і ўсё 
абмеркаваць, магчыма, гэта 
наблізіць да запаветнай мэты – 
справядлівай, мірнай, спакойнай, 
прыгожай краіны. Ва ўсіх жа мэта 
такая?”

Пасля гэтага некаторыя 
балельшчыкі абураліся: маўляў, 
пасля збіцця брата вядомая спар-
тсменка вельмі ўжо далікатна 
выказалася ў бок улады. Нагадаем, 
што пасля таго, як Дар’я заваявала 
на Алімпіядзе ў Сочы тры зала-
тыя алімпійскія медалі, кіраўнік 
Беларусі ўзнагародзіў спартсменку 
званнем “Горой Беларусі”.

Некаторыя “са спасылкай на 
свае крыніцы” адзначалі нават, 
што Домрачава была і на тай-
най інаўгурацыі Лукашэнкі, якая 

прайшла 23 верасня.
– Тыя каментарыі, што былі пас-

ля ўсёй гэтай гісторыі, множыліся 
ў неверагоднай прагрэсіі, і многія 
з іх, прабачце, не лезуць ні ў якія 
вароты, – кажа Ларыса МІНІНА, 
маці алімпійскай чэмпіёнкі. – І гэта 
хваля не прайшла, яна раздзімаецца 
незразумелымі суб’ектамі ў абса-
лютна незразумелым накірунку.

Насамрэч у Дашы і Нікіты 
вельмі цёплыя адносіны, дачка 
вельмі перажывае з нагоды той 
сітуацыі, што склалася.

– Ці была ўсё-такі Дар’я 
на інаўгурацыі Аляксандр 
лукашэнкі?

– Безумоўна, не была. Наколькі 
вядома, інаўгурацыя прайшла ў 
верасні, а Даша знаходзіцца ў Кітаі 
з 27 жніўня (Дар’я Домрачава пра-
цуе галоўным трэнерам жаночай 
зборнай Кітая па біятлоне. – Аўт.). 
У жніўні яна наогул толькі некалькі 
дзён была ў Мінску.

– У Кітаі каранціну з-за 
пандэміі ўжо няма?

– Кітайцы паводле плана рых-
туюцца да этапаў Кубка свету, але 
ці адбудуцца гэтыя самыя этапы – 
вялікае пытанне. Таму ўсё непрад-
казальна…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Уладзіслаў Кавалёў – 
адзіны беларускі шахматыст, які 
ўваходзіць у першую сотню леп-
шых гросмайстраў свету.

Ён павінен быў браць удзел у 
чэмпіянаце Беларусі, які гэтымі 
днямі праходзіць у краіне, але за 
некалькі гадзін да старту прыняў 
рашэнне адмовіцца ад удзелу ў 
турніры…

– Шчыра кажучы, гэта было 
даволі нечаканае рашэнне і для 
мяне самога, – кажа Уладзіслаў 
КАвАлЁЎ. – Чаму? Ды таму, 
што яшчэ зранку я меў намер 
удзельнічацьу чэмпіянаце, адмыс-
лова рыхтаваўся да яго і збіраўся 
стаць пераможцам. Не было ніякіх 
папярэдніх планаў адмаўляцца 
ад першынства і рыхтаваць 
нейкі дэмарш. Але мяне да гэтага 
падштурхнулі.

– з гэтага месца падрабязней…
– Падчас адкрыцця чэмпіянату 

да мяне падышла намеснік 
дырэктара Рэспубліканскага цэн-
тра алімпійскай падрыхтоўкі і 
ўручыла дадатковае пагадненне да 
кантрактаў спартсменаў.

У дакуменце быў прапісаны 
шэраг абмежавальных пунктаў, 
якіх раней не было. Наколькі я 
зразумеў, гэта было звязана з 
падзеямі, якія адбыліся ў краіне 
пасля выбараў, і з тым, што 
многія спартсмены выказалі сваю 
пазіцыю, якая адрозніваецца ад 
“генеральнай”.

Натуральна, мяне абурылі 
гэтыя абмежаванні. Мы маем 
Канстытуцыю, а людзі маюць права 
на абарону сваіх канстытуцыйных 
правоў. Чаму нейкія спартыўныя 
чыноўнікі абмяжоўваюць мае правы?

– Што канкрэтна вас абурыла?
– Напрыклад, у дадатко-

вым пагадненні ёсць пункт, 
які забараняе мне, калі падпішу 
дакумент, публічна выказвац-
ца на нейкія тэмы без узгад-
нення з наймальнікам, даваць 
інтэрв’ю. Прабачце, але чаму я як 
грамадзянін не маю права свабод-
на выказацца на любую тэму? Чаму 
чыноўнік будзе вырашаць, што і 
каму мне казаць?

Яшчэ маецца пункт: спартсмен 
мае права насіць толькі дзяржаўную 
сімволіку і ніякую іншую. Хто 
ўстанавіў такія правілы? Гэта 
рэгламентавана Канстытуцыяй? 
Вярхоўны суд прыняў такое рашэн-
не? Калі сімволіка не экстрэмісцкая, 
дазволеная, то за што тады люд-
зей прэсаваць і ставіць у такія 
рамкі, дзяліць на правільных і 
няправільных?

Адным словам, я адмовіўся 
падпісваць дадатковае пагадненне, 
за што мяне адразу ж паабяцалі 
звольніць. Прыйшоў дадому, яшчэ 
раз усё ўзважыў, пра ўсё падумаў 
і вырашыў, што такі дакумент 
падпісваць не буду.

Акрамя таго, прыняў рашэнне 
наогул не ўдзельнічаць у сёлетнім 
чэмпіянаце. І гэта быў правільны 
ход. Разам са мной адмовіліся 
выступаць на першынстве і яшчэ 
некалькі шахматыстаў.

– Як бацькі паставіліся да 
такога вашага ходу?

– Нармальна, у 26 гадоў чала-
век, напэўна, ужо мае права на 
нейкія самастойныя рашэнні. 
Любыя бацькі, безумоўна, заўсёды 
перажываюць за сваё дзіця, хочуць 
яму лепшага ў гэтым жыцці, але 
мы параіліся і пагадзіліся, што маё 
рашэнне было правільным.

– вас ужо звольнілі з цэнтра 
алімпійскай падрыхтоўкі?

– Я звольніўся па пагадненні 
бакоў, бо разумеў, што кантракт 
усё роўна не працягнуць.

– Ёсць нейкія планы на 
бліжэйшую перспектыву?

– Пакуль нічога не вядома, 
бо апошнім часам з-за пандэміі 
турніры і так не праводзіліся. Таму 
ніякай падтрымкі фактычна няма.

Але некалькі месяцаў таму я 
адкрыў сваю шахматную анлайн-
школу (kovalevchess.com), таму, маг-
чыма, гэта будзе пэўнай крыніцай 
прыбытку. У нашай школе абса-
лютна любы жадаючы незалежна 
ад узросту і пачатковага ўзроўню 
можа, не выходзячы з дома, наву-
чыцца добра гуляць у шахматы. 
Дарэчы, у нас працуюць і нека-
торыя трэнеры, якіх таксама 
звольнілі за іх пазіцыю.

– На форумах балельшчыкі 
ўпэўнены: шахматыст такога 
ўзроўню без працы не заста-
нецца. Ці ёсць у вашых планах 
выступленне за іншую краіну?

– Хачу адзначыць, што я – 
патрыёт і, безумоўна, хацеў бы 
заўсёды выступаць за Беларусь. 
Калі гэта будзе немагчыма, то раз-
гледжу ўсе варыянты, якія мне 
прапануюць.

– зараз ідзе ціск на спартсменаў, 
з тым каб яны замаўчалі і не 
выказвалі сваю пазіцыю. і ў той 
жа час чыноўнікі кажуць, што 
спорт – па-за палітыкай…

– Ціск, хачу заўважыць, ідзе не 
толькі на спартсменаў, а па ўсіх 
франтах. І я з такім падыходам 
катэгарычна не згодны! Кожны 
чалавек мае права на ўласнае мер-
каванне, і гэтага ніхто забараніць 
не можа. Але не ўсім падабаецца, 
калі ты кажаш праўду.

Алесь СІВы.

Футболисты национальной 
сборной Беларуси 
проведут гостевой 
товарищеский матч  

с командой Румынии
Встреча состоится 11 ноября на поле 

стадиона «Илле Оана» в Бухаресте. Для 
подопечных Михаила Мархеля предсто-
ящий спарринг с румынами станет про-
веркой сил перед заключительными мат-
чами группового этапа Лиги наций УЕФА.

Белорусские футболисты 15 ноября 
примут в Минске сборную Литвы, а 
18 ноября завершат турнир выездной 
встречей с албанцами.

27 октября в рамках квалификации 
чемпионата Европы национальная 
женская сборная Беларуси по футбо-
лу проведет на столичном стадионе 
«Динамо» матч против национальной 
команды Северной Ирландии.

И хотя вход для болельщиков 
на арену свободный, но не всё так 
просто. Как сообщает Белорусская 
федерация футбола, «с учетом тре-
бований УЕФА по зонированию ста-
диона в связи с эпидемиологической 
обстановкой для болельщиков будет 
открыто 25 процентов мест ста-
диона».

Также федерация обращает вни-
мание болельщиков на то, что при 
посещении матча необходимо иметь 
защитную маску, а также соблюдать 
социальную дистанцию.

Сергей ЗАБЛОЦКИЙ.

ПРЫВаТнаЕ ЖЫццЁ Вас ИнТЕРЕсУЕТ…


